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Od Redakcji
Idzie wiosna, czyli œwiat zmienia swe oblicze

zrzucaj¹c senn¹ i ciê¿k¹ zimow¹ pow³okê
przechodzi metamorfozê skutkuj¹c¹ nie tylko
codzienn¹ letni¹ odzie¿¹, ale i wiêkszym
zaanga¿owaniem w ¿ycie… Tak samo my,
Drogie Czytelniczki i równie Czcigodni
Czytelnicy, pe³ni wiary w siebie, w³asne chêci
i mo¿liwoœci zaanga¿ujmy siê i chwytajmy chwilê
ulotn¹ i leciw¹… Byæ mo¿e inspiracj¹ ku temu
bêd¹ Targi Pracy, Edukacji i Projektów
Europejskich, które odbêd¹ siê równolegle
z Dniem Otwartym AJD? Pomys³ doskona³y, tym
bardziej ¿e zamierzamy nie tylko promowaæ siê,
ale tak¿e dokonaæ próby pokazania
czêstochowianom (i liczymy pocichu ¿e nie tylko),
osi¹gniêæ i dorobku naukowego pracowników
i studentów Akademii, którzy zgodzili siê pokazaæ
na chwilê „Uczelniê od kuchni”…

Swój pierwszy „roczek” i zwi¹zany z tym
pierwszy jubileusz obchodzi³ Wydzia³ Nauk
Spo³ecznych AJD. Poprosiliœmy Dziekana
Romualda Derbisa o krótkie podsumowanie
i wyjawienie planów na przysz³oœæ. Co z tego
wysz³o? – odpowiedzi szukajcie w numerze…
Redakcja ¿yczy pracownikom i studentom
kolejnych pe³nych sukcesów lat.

W „Res 1/2009” odnotowujemy szereg
ciekawych wydarzeñ kulturalnych, gdzie swój
udzia³ mieli nasi pracownicy lub przyjaciele.
W myœl tego, mi³oœnicy krajoznawstwa i sztuki
mieli mo¿liwoœæ zwiedzenia wystawy Zdzis³awa
Wiatra - zatytu³owanej „Pejza¿e prawos³awne”.
Jej autor zwraca uwagê widza nie tylko na
prawos³awie w Polsce, ale poprzez swoje prace
zachêca do odwiedzenia wschodu i po³udnia
Polski. Zbli¿aj¹ siê d³ugie weekendy, œwiêta,
a w perspektywie, majacz¹ ju¿ wakacje. Mo¿e
wiêc warto ju¿ pomyœleæ o letnim  wypoczynku
i zamiast ciep³ych mórz pod¹¿yæ szlakiem starych
cerkwi, wietrznych po³onin czy meandruj¹cych
przez Podlasie Bugu lub Narwi?
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AKTUALNO CI

O EDUKACJI, PRACY I  RODKACH
UNIJNYCH

Ju  po raz czwarty odb!d" si! Targi Pracy, Edukacji i Projektów Europejskich oraz Dzie# Otwarty Uczelni.
Impreza odb!dzie si! w najnowszym budynku Akademii im. Jana D$ugosza

w Cz!stochowie – Akademickim Centrum Sportowym, mieszcz"cym si!
przy ul. Dembi#skiego 6 w Cz!stochowie.

– Chcemy przybli¿yæ m³odzie¿y mo¿liwoœci zdobycia atrakcyjnego zatrudnienia b¹dŸ odbycia sta¿u w lokalnych – i nie
tylko – firmach. W tym celu w Targach weŸmie udzia³ kilkudziesiêciu wystawców z Czêstochowy i terenu œrodkowej oraz
po³udniowej Polski – mówi mgr £ukasz Bednarczyk, jeden z wspó³organizatorów Targów. – Równolegle zaplanowaliœmy
warsztaty, które maj¹ umo¿liwiæ poprawê asertywnoœci, przybli¿¹ zasady, jakimi rz¹dz¹ siê poszukiwania sta³ej pracy czy
sta¿u. Dotychczas zg³osi³o siê ponad 40 instytucji. Mam nadziejê, ¿e ka¿dy odwiedzaj¹cy znajdzie coœ dla siebie...
Wszystkich zainteresowanych zapraszamy do odbycia warsztatów poœwiêconych sposobom pozyskiwania œrodków
z Unii Europejskiej. Dziêki radom specjalistów
tajniki i kryteria, jakimi rz¹dza siê wnioski unijne,
przestan¹ straszyæ i odbieraæ chêci do budowy
projektu i ich finansowania.

Do odwiedzenia Targów zapraszamy równie¿
osoby szukaj¹ce atrakcyjnych kierunków studiów.
Zapraszamy równie¿ na Dni Otwarte Akademii im.
Jana D³ugosza. Zaprezentujemy wyczerpuj¹c¹
ofertê AJD, która ju¿ teraz proponuje studia I, II
i III stopnia w ponad 20 kierunkach oraz
kilkadziesi¹t ofert studiów podyplomowych.
W trakcie zaprezentuj¹ siê Wydzia³y oraz Instytuty
prezentuj¹ce swoj¹ ofertê kszta³cenia. By
urozmaiciæ prezentacjê, pracownicy AJD
przygotowali szereg wyk³adów, doœwiadczeñ
i pokazów. W programie znajd¹ siê m. in.:
prezentacje informatyków, dziêki którym bêdzie
mo¿na dowiedzieæ siê wiêcej o linuksie czy poznaæ
zasady finansowych gier edukacyjnych. Pokaz
zastosowania i pracy robotów zorganizuje
Laboratorium Budowy Robotów AJD.
Zapraszamy równie¿ na pokazy z zakresu grafiki
komputerowej oraz na prezentacje przygotowane
w planetarium. Nie zabraknie pokazów z fizyki
i chemii. Planujemy równie¿ popisy muzyków oraz
warsztaty plastyczne.

Organizatorami Targów s¹:
- Biuro Promocji i Karier AJD,
- Zak³ad Doradztwa Zawodowego Wydzia³u
Pedagogicznego AJD,
- Samorz¹d Studencki AJD,
- Ko³o M³odych Doradców Zawodowych WP
AJD.
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Patronami IV Targów Pracy i Edukacji s¹:
- JM Rektor AJD dr hab. in¿. Zygmunt B¹k, prof. AJD,
- Prezydent Czêstochowy dr in¿. Tadeusz Wrona,
- Dyrektor Wojewódzkiego Urzêdu Pracy w Katowicach Przemys³aw Koperski,
- Dyrektor Powiatowego Urzêdu Pracy w Czêstochowie Andrzej Perliñski.

Patronami medialnymi s¹:
- Radio RMF Maxxx,
- Telewizja Orion,
- Gazeta Wyborcza.

Wiêcej informacji o Targach mo¿na uzyskaæ u mgr. £ukasza Bednarczyka (pracownika Zak³adu Doradztwa
Zawodowego) nr tel. 0 692 776 548, e-mail: zdz@ajd.czest.pl. Natomiast w pozosta³ych sprawach: Biuro Promocji
i Karier AJD, nr tel. 034 37 84 363, e-mail: biurokarier@ajd.czest.pl lub m.makowski@ajd.czest.pl.

Zapraszamy firmy, przedsiêbiorstwa, instytucje do prezentacji w³asnego dorobku i oferty. Do odwiedzenia ekspozycji
zapraszamy 31 marca 2009 roku, w godz. 9 – 15. Udzia³ i wstêp na teren Targów jest bezp³atny.

Marek Makowski

RYNEK PRACY POD LUP% DORADCY
Delegacja Akademii im. Jana D$ugosza na czele z JM Rektorem

dr. hab. in . Zygmuntem B"kiem, prof. AJD, z$o y$a robocz" wizyt! w kilku niemieckich uczelniach.
Inicjatorem i pilotem polskiej by$ pracownik  AJD prof. Joachim Erthelt.

Pierwsza czêœæ wizyty to pobyt w Uniwersytecie w Heidelbergu. Cz³onkowie delegacji wziêli udzia³ w spotkaniu
poœwiêconym tworzeniu uczelnianej sieci w ramach Erasmusa – „Network for Innovation in Career Guidance Studies in
Europe”. W spotkaniu wziêli udzia³ przedstawiciele kilku europejskich uczelni: University od East London, Inetop/
Cnam (Francja), University of Padua (W³ochy), Universitaet Lausanne (Szwajcaria), Slovak University of Technology
in Bratislava, Ruprecht-Karls-Universitaet Heidelberg, oraz HdBA (Niemcy). W trakcie posiedzenia przedstawiciele
uczelni przedyskutowali i opracowali za³o¿enia do planu utworzenia programu w ramach Erasmusa, który umo¿liwi
badania potrzeb rynku pracy w zakresie poradnictwa i doradztwa zawodowego w Europie w latach 2009– 2011.
Wp³yn¹æ ma to na ujednolicenie systemu doradztwa zawodowego na starym kontynencie.

W drugiej czêœci wizyty przedstawiciele AJD odwiedzili nasz partnerski Uniwersytet Koblenz-Landau. Uczestniczyli
w spotkaniach z prezydentem Uczelni prof. Romanem Heiligentalem oraz jego zastêpc¹ prof. Eckhardem Friedrichem.
Rozmawiano o mo¿liwoœciach nawi¹zania i pog³êbienia wspó³pracy w ramach programu Erasmus oraz w ramach umów
dwustronnych. Uczestnicy delegacji wziêli tak¿e udzia³ w posiedzeniu Landtagu. Spotkanie mia³o wyj¹tkowy charakter,
gdy¿ by³o poœwiêcone obchodom 10. rocznicy nawi¹zania wspó³pracy pomiêdzy Krajem Zwi¹zkowym Palatynatu
Nadrenii a Województwem Opolskim. W uroczystym posiedzeniu wziêli udzia³ przedstawiciele w³adz niemieckich raz
Wojewoda i Marsza³ek Województwa Opolskiego. Wizyta w Niemczech odby³a siê w dniach 1– 4 lutego 2009 roku.
W sk³adzie delegacji obok rektora AJD znaleŸli siê: Dziekan Wydzia³u Pedagogicznego dr hab. Andrzej Gofron, prof.
AJD oraz kierownik Dzia³u Wspó³pracy z Zagranic¹ mgr Miros³aw Skowroñski.

Marek Makowski

(fotografie z pobytu delegacji w Niemczech

na szkrzyde³kach numeru)
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Du¿e wra¿enie na zebranych zrobi³ oœrodek wroc³awski,
gdzie prelegent dr Marek Zimnak (nota bene prezes Zarz¹du
Stowarzyszenia PR i Promocji Uczelni Polskich „Prom”)
dzieli³ siê swoimi doœwiadczeniami. Zwróci³ uwagê na
potrzebê konsolidacji i tworzenia konsorcjów uczelni, które
zbieraj¹ wspólnie doœwiadczenia oraz korzystaj¹c ze
wspólnie zainwestowanych œrodków, szukaj¹ i pracuj¹ nad
pozyskaniem jak najwiêkszej liczby studentów. Takie
dzia³ania podjêto we Wroc³awiu ju¿ przy okazji rekrutacji
na rok akademicki 2007/2008. We wszelkie dzia³ania
w³¹czy³o siê miasto, reprezentuj¹ce szeroko pojmowany
region. Przedstawiciele wroc³awskich uczelni wynajêli
autobus, którym w liczbie 12 osób udali siê na Ukrainê.
Odwiedzili kilka du¿ych ukraiñskich miast, w których
spotykali siê z m³odzie¿¹ i zachêcali do podjêcia studiów
we Wroc³awiu. Spo¿ytkowali ponad 2 tony materia³ów
promocyjnych, spotykali siê z dziesi¹tkami m³odych ludzi. Wzbudzili zainteresowanie równie¿ wœród pracowników
ukraiñskich uczelni. W efekcie w 2007 roku zanotowano pozyskanie blisko 30 studentów, w roku 2008 ju¿ ponad 60,
a w 2009 licz¹ na zwiêkszenie tej liczby.

Innym ciekawym pomys³em jest promowanie poza uczelni¹ podczas organizowanych przez Oœrodek Akademicki
(czyt. konsorcjum) koncertów. W podobny sposób, jak by³o to poprzednio, zorganizowano autobus, którym zespó³ muzyczny
wraz z pracownikami promocji jeŸdzi³ po Polsce i zachêca³ do studiowaniu we Wroc³awiu. Efekt? – ponoæ gwarantowany.
Oœrodek wroc³awski dba równie¿ o zaistnienie na arenie samego Wroc³awia. Organizatorzy przedsiêwziêcia sugerowali,
¿e nie warto „rzucaæ” siê od razu na ca³¹ Europê. Warto spokojnie zaplanowaæ akcjê na jeden kraj, stworzyæ w oczach
jego mieszkañców wizjê, i¿ warto studiowaæ nie tylko w Polsce, ale np. we Wroc³awiu lub…Czêstochowie!

Organizowane s¹ koncerty chórów akademickich, które w wiêkszym ni¿ jeden gronie wyœpiewuj¹ „Gaudeamus
igitur…” z okazji inauguracji roku akademickiego. Akcja ma zachêcaæ do studiowania we Wroc³awiu i wytwarzaæ klimat
przyjazny studentom.

Razem z uczelniami idzie w parze miasto. Nie szczêdzi przychylnoœci i chyba nawet samej „miedzi” (nawet w kuluarach
nie dowiedzieliœmy siê ,o jakie sumy chodzi…), by Wroc³aw sta³ siê w przysz³oœci najwa¿niejszym i najwiêkszym oœrodkiem
akademickim w kraju. W³odarze miasta wiedz¹, ¿e wykszta³cony cz³owiek to szansa na przyci¹gniecie inwestora, gdy¿ nie
tylko licz¹ siê pieni¹dze, ale równie¿ sam student jest ju¿ wartoœci¹ nadrzêdn¹.

– Skoñczy³y siê czasy promocji w pojedynkê – mówi dr Marek Zimnak. – Czas zewrzeæ szyki i popracowaæ nad
promocj¹ ca³ego oœrodka akademickiego, który ma silne umocowanie w mieœcie i ca³ym regionie.

Nie do przecenienia wydaje siê byæ równie¿ obraz (presti¿) miasta lub oœrodka, który jednak nie buduje siê na jednej
p³aszczyŸnie, a co najmniej kilku. Nie powstaje on w oczach odbiorcy w jeden sezon czy dwa lata. Jest to niestety, praca
na lata.

Potwierdzenie tej koncepcji myœlenia znaleŸliœmy w kuluarowych rozmowach, gdzie ze zdaniem wroc³awian zgadzali
siê pracownicy uczelni lubelskich, warszawskich, krakowskich czy bia³ostockich. Dla pokrzepienia, a mo¿e z czystej

O PROMOCJI S&ÓW KILKA

W dniach 4–7 lutego pracownicy Biura Promocji i Karier AJD uczestniczyli w XII Konferencji
Stowarzyszenia PR i Promocji Uczelni Polskich. Spotkanie by$o doskona$" przestrzeni" do zapoznania si!
z dokonaniami innych uczelni na polu promocji, podj!tych w tej materii dzia$a# i planów. W spotkaniu

uczestniczy$o ok. 120 osób, reprezentuj"cych najwi!ksze i najzacniejsze polskie uczelnie oraz szereg innych
mniejszych szkó$, w tym tak e prywatnych.

Na konferencji..., fot. M. Makowski
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przekory dodam, i¿ nawet tam nie dotar³o jeszcze tego typu myœlenie, chocia¿ wydaje siê, ¿e „Wroc³aw dawno drzwi
wywa¿y³” (sic!)

W trakcie konferencji uda³o siê nawi¹zaæ kontakt z firm¹ zajmuj¹c¹ siê bezp³atnym monta¿em ekranów, dziêki którym
mo¿na na terenie uczelni kolportowaæ materia³y promocyjne (np. w 3 najbardziej reprezentatywnych budynkach AJD).
Innym ciekawym pomys³em jest nawi¹zanie wspó³pracy z ogólnopolsk¹ telewizj¹ Patio TV, która w ca³oœci jest adresowana
do studentów oraz osób m³odych zamierzaj¹cych podj¹æ studia wy¿sze.

Podczas spotkania pad³o wiele na temat nowoczesnych mediów w promocji. Budowany przez lata œwiat multimedialny
powoli zbiera swoje ¿niwo w postaci coraz wiêkszej rzeszy amatorów-poszukiwaczy wiedzy w Internecie i przy jego
pomocy. Warto wiêc budowaæ pozytywny wizerunek w tym¿e œwiecie i staraæ siê przynajmniej tam zaistnieæ.

Spotkanie udowodni³o, ¿e du¿y wp³yw na kszta³towanie wyboru podejmowanych przez m³odych decyzji maj¹ tak¿e
media pisane, plus radio i telewizja. Trzeba z nimi ¿yæ dobrze. Staraæ siê byæ w stosunku do dziennikarzy przyjaznym,
buduj¹c w ten sposób pozytywne myœlenie mieszkañców regionu o rodzimej uczelni.

W kuluarach poruszyliœmy sprawê finansowania promocji uczelni. Okazje siê, ¿e w wielu polskich oœrodkach, uczelniach
nadal sprawa ta jest niedoceniona. Pieniêdzy – zdaniem reprezentantów – jest ma³o, ba, niektóre uczelnie nie maj¹ na ten
cel wydzielonego bud¿etu, co mo¿e powodowaæ trudnoœci w planowaniu i realizacji poszczególnych zamierzeñ, a w
konsekwencji czerpania zysków w postaci studentów…

Spotkanie sta³o siê przyczynkiem do budowy nowych strategii nt. funkcjonowania uczelni w oczach mieszkañców
regionu czêstochowskiego. Umo¿liwia nam podjêcie dzia³añ zmierzaj¹cych do pozyskania nowych studentów i tak¿e
wst¹pienie Biura Promocji AJD w szeregi elitarnego Stowarzyszenia PR i promocji Uczelni Polskich „PRom”. Daje to
szereg mo¿liwoœci nie tylko zwi¹zanych z wymian¹ informacji, ale tak¿e podjêciem bezpoœrednich dzia³añ.

MM

Szereg dzia³añ promocyjnych wdro¿ono w tym roku przy okazji promocji rekrutacji na rok akademicki 2009/2010.
jednym ze sposobów promowania siê s¹ spotkania z kandydatami organizowane w trakcie Targów Edukacji. Dotychczas
pracownicy Biura Promocji i Karier AJD uczestniczyli w tego typu imprezach w: Bielsku-Bia³ej, Radomsku, Be³chatowie,
Zduñskiej Woli ( te miejscowoœci odwiedziliœmy do czasu zamkniêcia numeru). Planuje siê jeszcze udzia³ w Targach
w Katowicach, Kielcach, Oleœnie, Kluczborku, Opolu… Wszystkich zainteresowanych zapraszamy do odwiedzenia
budynków Uczelni i zapoznaniem siê z jej ofert¹ edukacyjn¹ w trakcie IV Targów Edukacji i Projektów Europejskich,
które odbêd¹ siê 31 marca 2009 roku. Szerzej o tym przedsiêwziêciu piszemy w artykule zatytu³owanym „O edukacji
pracy i œrodkach unijnych”.

MM

PROMOCJA REKRUTACJI

Targi w Bielsku-Bia³ej Targi w Radomsku
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WA'NA POMOC DLA STUDENTÓW AJD

Od 1 grudnia 2008 roku studenci Akademii im. Jana D³ugosza mog¹ zwracaæ siê do
Pe³nomocnika ds. Osób z Niepe³nosprawnoœci¹. Na funkcjê tê Rektor AJD dr hab. in¿.
Zygmunt B¹k prof. AJD powo³a³ dr Edytê Widawsk¹ – pracownika Instytutu Pedagogiki.

Pe³nomocnik jest osob¹, s³u¿¹c¹ pomoc¹ studentom, którzy ze wzglêdu na swój stan
zdrowia maj¹ trudnoœci ze studiowaniem w standardowym trybie. Oczywiœcie mowa jest
tutaj o sytuacjach zwi¹zanych z ró¿norodnymi problemami wynikaj¹cymi
z: niepe³nosprawnoœci ruchowej, dysfunkcji s³uchu lub wzroku, niemo¿noœci pe³nego
uczestnictwa w zajêciach z powodu nawrotu choroby. Niedogodnoœci doœwiadczane przez
studentów mog¹ byæ ró¿norakie. Osoby z niepe³nosprawnoœci¹ ruchow¹ mog¹ mieæ trudnoœci
zwi¹zane z dostêpem do budynków lub konkretnych sal wyk³adowych, które s¹
spowodowane przez bariery architektoniczne. Dla osób maj¹cych problemy ze wzrokiem
wa¿na jest mo¿liwoœci korzystania z ma³o dostêpnej literatury przedmiotu
w wydruku brajlowskim lub zarejestrowanej w wersji audio. Z kolei w przypadku studentów
maj¹cych zaburzenia s³uchu, istotnym problemem mo¿e byæ korzystanie
z wyk³adów.

Prócz udzielania podstawowych informacji i wskazówek oraz inicjatyw
podejmowanych na rzecz studentów z niepe³nosprawnoœci¹ jedn¹ z dziedzin pracy Pe³nomocnika jest równie¿ wspó³praca
ze studentami, którzy chc¹ pomagaæ osobom potrzebuj¹cym wsparcia. Szersze informacje na temat dzia³ania wolontariatu
zamieszczone zostan¹ w kolejnym numerze Res Academicae, natomiast zainteresowani mog¹ zapoznaæ siê z dzia³alnoœci¹
Pe³nomocnika na stronie http://www.pon.ajd.czest.pl/.

Adrianna Sarnat-Ciastko

PUCHAR DLA AJD
W trakcie posiedzenia Senatu 28 stycznia trener dru¿yny AJD w futsalu kobiet Waldemar Mroczek przekaza³ na

rêce JM Rektora AJD puchar wywalczony w II Pucharze Zarz¹du G³ównego AZS w Futsalu Kobiet, który rozgrywany
by ³  w dniach 20–21 stycznia. W spotkaniu uczestniczyli równie¿
Kamila Kmiecik wybrana na najlepsz¹ zawodniczkê turnieju
oraz prezes Klubu ISD AJD W³odzimierz Seifryd, w którym na
codzieñ trenuj¹ nasze reprezentantki. Rektor podziêkowa³ obu
dzia³aczom wrêczaj¹c im listy gratulacyjne.

Zwyciêstka reprezentacja naszej uczelni prowadzona przez
mgr. Waldemara Mroczka wyst¹pi³a na zawodach w sk³adzie:
Karolina Klabis, Katarzyna Pioruñska, Katarzyna Matczak,
Marta Oracz, Monika Miko³ajczyk, Marlena Hajduk, Anna
Pioruñska, Agnieszka Wolak, Joanna Hetner, Nina Lenarczyk,
Aleksandra Jêdras. Kapitanem dru¿yny by³a Kamila Kmiecik.

Turniej futsalu by³ jednoczeœnie I Memoria³em im. Stanis³awa
Kupczyka, za³o¿yciela i wieloletniego pracownika Studium
Wychowania Fizycznego i Sportu AJD.

MM

Pe³nomocnik ds. Osób

z Niepe³nosprawnoœci¹

dr Edyta Widawska

Przekazanie pucharu zdobytego przez zawodniczki AJD
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MARZY NAM SI( NOWY BUDYNEK…
Wydzia$ Nauk Spo$ecznych Akademii im. Jana D$ugosza %wi!tuje rok swego istnienia. Postanowili%my

sprawdzi& jak, min"$ pierwszy rok funkcjonowania nowej jednostki. O odpowiedzi na kilka pyta# odno%nie

jubileuszu poprosili%my dziekana Wydzia$u dr. hab. Romualda Derbisa, prof. AJD.

Marek Makowski: Jaki by³ pierwszy rok istnienia Wydzia³u?
Dr hab. Romuald Derbis, prof. AJD.: Pierwszy rok istnienia Wydzia³u oceniam jako trudny. G³ównie z uwagi na
finanse, gdy¿ powstaliœmy w po³owie ubieg³ego roku akademickiego i finansowanie nowo powsta³ej jednostki nie by³o
³atwe. Pewien wp³yw na finanse mia³y równie¿ zaleg³oœci, jakie powstawa³y przez lata w finansowaniu instytutów tworz¹cych
obecnie strukturê Wydzia³u Nauk Spo³ecznych. Patrz¹c z perspektywy czasu, oceniam miniony rok jako niezwykle
pracowity…
MM: Jakie cele stawiaj¹ sobie w³adze WNS na najbli¿sze lata?
RD: Najwa¿niejszy cel to tworzenie bazy lokalowej dla Wydzia³u. Mam tutaj na myœli planowan¹ od pewnego czasu
inwestycjê przy istniej¹cym ju¿ Akademickim Centrum Sportowym. By plany mog³y siê ziœciæ, konieczne jest wzmocnienie
instytutów, tak by komisja akredytacyjna mog³a wydaæ nam jak najwy¿sze noty. S¹ nam potrzebne nowe oceny komisji, by
mieæ argumenty do pozyskiwania pieniêdzy, koniecznych do zrealizowania budowy. Warto tutaj podkreœliæ, ¿e zanim
dojdzie do kolejnej akredytacji, musimy dobrze siê przygotowaæ, np. opracowaæ nowe siatki godzin. Co do innych planów,
chcemy poprawiaæ estetykê pomieszczeñ, w jakich pracujemy i kszta³cimy m³odzie¿.
St¹d plany modernizacji sal wyk³adowych w Instytucie Administracji i Instytucie
Zarz¹dzania. Du¿y nacisk k³adziemy na wdro¿enie Uczelnianego Systemu Obs³ugi
Studenta, tak by u³atwiæ m³odzie¿y kontakty z dziekanatem i unikn¹æ marnowania
czasu.
MM: Czy œwiêtowaliœcie „roczek”?
RD: Odby³o siê skromne spotkanie pracowników Wydzia³u z w³adzami Uczelni,
naszymi przyjació³mi oraz innymi pracownikami AJD. By³o sympatycznie, ale niezwykle
kameralnie i skromnie.
MM: Czego ¿yczyæ Wydzia³owi na najbli¿sze lata?
RD: Pozytywnych akredytacji, uzyskania uprawnieñ do prowadzenia studiów II stopnia
oraz jak najszybszego rozpoczêcia i ukoñczenia budowy nowego obiektu dla WNS.
MM: Dziêkujê za rozmowê.

Rozmawia³ Marek Makowski

PODZI(KOWANIA Z MUZEUM MICKIEWICZA
Kierownik Muzeum Adama Mickiewicza przy Bibliotece Uniwersytetu Wileñskiego Rimantas Œalna przes³a³ list z

podziêkowaniami dla prorektora ds. rozwoju AJD prof. Jaros³awa Kweclicha. Oto treœæ listu, jaki otrzyma³ profesor:
„Serdecznie dziêkujê Panu oraz innym polskim malarzom i artystom, którzy pomogli zachowaæ, rozszerzyæ i wzbogaciæ
oazê polskoœci i litewskoœci w Wilnie - Muzeum Adama Mickiewicza. Dziêkujê Panu Wies³awowi Ochmanowi za
Pañsk¹ przychylnoœæ i udzia³ w organizacji imprez kulturalnych w Stanach Zjednoczonych Ameryki, podczas których
ludzie mogli rozwa¿yæ wspólne polskie i litewskie dziedzictwo kultury. Wilno by³o, jest i bêdzie jednym z najwa¿niejszych
oœrodków kultury Litwy i Polski. Myœlê , ¿e zachowuj¹c dziedzictwo Polaków na Litwie i Litwinów w Polsce przyczyniamy
siê do znacznego wzbogacenia kultury historycznie bliskich sobie narodów. W imieniu pracowników Uniwersytetu
Wileñskiego dziêkujemy serdecznie za sta³e wsparcie, którego udziela naszemu Muzeum”.

Prof. Jaros³aw Kweclich od ponad dziesiêciu lat przekazuje swoje prace na cele charytatywne. Dochód uzyskany
z aukcji jest przeznaczany na ró¿ne szczytne i wa¿ne cele, w tym m. in. wspieranie dzia³añ Polonii i promocjê kultury.
Fundusze trafi³y równie¿ do Wilna i zosta³y wykorzystane przez Muzeum Adama Mickiewicza.

Marek Makowski

Dziekan Wydzia³u

dr hab. Romuald Derbis, prof. AJD
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KONFERENCJE, SEMINARIA

ROZWA'ANIA O NOWEJ PODSTAWIE
PROGRAMOWEJ Z FIZYKI

22 pa'dziernika 2008 odby$o si! wspólne Seminarium Instytutu Fizyki i Cz!stochowskiego Oddzia$u
Polskiego Towarzystwa Fizycznego. Wyk$ad „Filozofia” nowej podstawy programowej z fizyki, wyg$osi$a

dr Barbara Sagnowska z Akademii Pedagogicznej im. Komisji Edukacji Narodowej w Krakowie.

Doktor Sagnowska jest Redaktorem Naczelnym Wydawnictwa ZAMKOR w Krakowie specjalizuj¹cym siê
w wydawaniu miêdzy innymi ksi¹¿ek do nauczania fizyki w gimnazjach i szko³ach ponadgimnazjalnych. Doktor Sagnowska
przedstawi³a za³o¿enia reformy systemu nauczania fizyki w Polsce proponowanej przez MEN od 2009 r. oraz merytoryczn¹
ocenê treœci podstawy programowej z fizyki dla ró¿nych poziomów kszta³cenia i etapów edukacyjnych. Wyst¹pienie Pani
dr Sagnowskiej cieszy³o siê du¿ym zainteresowaniem, o czym najlepiej œwiadczy 40-minutowa dyskusja po referacie.
Dyskusji przewodniczy³ z-ca dyr. IF AJD ds. nauki prof. Stefan Giller, który zmuszony by³ zakoñczyæ dyskusjê planowo,
mimo chêtnych do jej kontynuowania, ze wzglêdu na ramy czasowe seminarium.

W dyskusji czynny udzia³ wziêli: profesor Józef Œwi¹tek – poprzedni dyrektor Instytutu Fizyki, który postawi³ dwa
pytania: pierwsze zwi¹zane by³o z badaniami prowadzonymi w Polsce z racji cz³onkostwa w OECD przez PISA (Programme
for International Student Assessment), sprawdzaj¹cymi kompetencje i umiejêtnoœci polskiej m³odzie¿y w dziedzinie
przedmiotów przyrodniczych. Drugie dotycz¹ce sk³adu osobowego komisji proponuj¹cej treœci merytoryczne nowej podstawy
programowej z fizyki. Jako drugi g³os zabra³ profesor Arkadiusz Mandowski – obecny dyrektor Instytutu Fizyki.  Pytanie
dotyczy³o kryteriów doboru treœci nauczania do nowej podstawy programowej z fizyki. Profesor Arkadiusz Mandowski
przedstawi³ równie¿ krótki komentarz, w którym przybli¿y³ stanowisko konferencji dziekanów i dyrektorów instytutów
fizyki polskich uczelni wy¿szych na temat reformy programowej z fizyki proponowanej przez MEN. Konferencja ta
odby³a siê w paŸdzierniku 2008 roku w GnieŸnie.

W dalszej dyskusji kolejno g³os zabierali: dr M. Piasecki – prezes Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego Towarzystwa
Fizycznego poprzedniej kadencji, podzieli³ siê swoimi spostrze¿eniami z prowadzenia zajêæ dydaktycznych z fizyki dla
studentów I roku biotechnologii w œwietle treœci nowej podstawy programowej z fizyki oraz nauczanych treœci fizycznych
w ujêciu historycznym w naszym kraju; dr P. Br¹giel – prodziekan ds. nauczania Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego
–  pytanie i komentarz na temat oceny sytuacji nauczania fizyki ongiœ i obecnie z uwypukleniem niekorzystnych tendencji
w nauczaniu przedmiotów przyrodniczych; dr E. Mandowska – wiceprezes Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego
Towarzystwa Fizycznego spyta³a o dyskusjê w œrodowisku nauczycieli fizyki i ogólnie fizyków na temat doboru treœci
nauczania zawartych w nowej podstawie programowej
przed jej wprowadzeniem przez MEN – czy by³a
prowadzona?; dr B. Wszo³ek – dlaczego zmieniaæ coœ
co jest dobre  - lepsze na gorsze? W seminarium wziê³o
udzia³ 23 pracowników Instytutu Fizyki 3 goœci spoza
AJD.

22 paŸdziernika 2008 r. o godzinie 1430 - 16 odby³o
siê drugie wspólne Seminarium Instytutu Fizyki i
Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego Towarzystwa
Fizycznego. Seminarium temu patronowa³ tak¿e Dziekan
Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego AJD profesor
Zdzis³aw Stêpieñ. Wyk³ad „Filozofia” nowej podstawy
programowej z fizyki, a rzeczywistoœæ szkolna
przedstawi³a dr Barbara Sagnowska z Akademii
Pedagogicznej im. Komisji Edukacji Narodowej
w Krakowie. W wyk³adzie Pani dr Sagnowska omówi³a

Dr Barbara Sagnowska
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przes³anki, jakimi kierowa³o siê MEN przy opracowywaniu reformy systemu nauczania w Polsce  wprowadzanej od
wrzeœnia 2009 r. Najwa¿niejsze przes³anki to:

- g³osy nauczycieli o „prze³adowaniu” obecnej podstawy i niemo¿liwoœæ jej pe³nej realizacji,
- wyniki badañ PISA –  postanowiono po³o¿yæ nacisk na kszta³towanie tych umiejêtnoœci, w badaniu których

wyniki polskich uczniów odbiegaj¹ wyraŸnie od wyników ich rówieœników w wiêkszoœci krajów OECD.
W dalszej czêœci swego wyst¹pienia dr B. Sagnowska przedstawi³a zmiany, jakie nast¹pi¹ w zakresie treœci podstawy

programowej w gimnazjum i szkole ponadgimnazjalnej oraz obszernie omówi³a sposoby kszta³towania wymaganych
umiejêtnoœci i zaprezentowa³a konkretne metody dydaktyczne i eksperymenty fizyczne, które mog¹ efektywnie wspomóc
pracê nauczyciela w tym zakresie. W seminarium udzia³ wziê³o 118 nauczycieli fizyki z gimnazjów i szkó³ ponadgimnazjalnych
regionu czêstochowskiego (powiaty: czêstochowski, k³obucki, lubliniecki, myszkowski), nauczyciele z powiatu
zawierciañskiego oraz nauczyciele emerytowani. Mi³ym zaskoczeniem dla organizatora by³ liczny udzia³ studentów fizyki
ze specjalnoœci nauczycielskiej. Seminarium to by³o jednoczeœnie szkoleniem.  Ka¿dy uczestnik seminarium otrzyma³
certyfikat potwierdzaj¹cy udzia³ w seminarium. Na zakoñczenie by³y rozlosowane nagrody w postaci pomocy dydaktycznych
do nauczania fizyki oraz ksi¹¿ki popularyzuj¹ce fizykê. Fundatorem nagród by³o wydawnictwo ZAMKOR z Krakowa.
Z uwagi na póŸn¹ porê dyskusja zosta³a skrócona do minimum.

Pani doktor Barbarze Sagnowskiej dziêkujê bardzo za przygotowanie i wyg³oszenie w jednym dniu dwóch bardzo
ciekawych, wnikliwych wyk³adów. Doktorowi Wojciechowi Gruhnowi dziêkujê za przygotowanie plakatów i cenne
wskazówki organizacyjne. Wszystkim nauczycielom i studentom dziêkujê za liczne przybycie na seminarium.

Organizator seminarium

Zygmunt Olesik

SEMINARIA WYDZIA&U MATEMATYCZNO-
-PRZYRODNICZEGO

W listopadzie i grudniu roku akademickiego 2008/2009 zorganizowano trzy seminaria. By$y to kolejno od
powstania Seminarium w roku 2005 Seminaria 24, 25 i 26 a jednocze%nie 3, 4 i 5 nowych w$adz dzieka#skich

i nowego roku akademickiego 2008-2009.

24-te (3) seminarium odby³o siê 19 listopada 2008 r. Wyk³ad Materia³y nanostrukturalne w zastosowaniach do
ogniw paliwowych przedstawi³a dr hab. Barbara Ma³ecka, Katedra Chemii Nieorganicznej, Wydzia³ In¿ynierii
Materia³owej i Ceramiki  Akademia Górniczo-Hutnicza im. St. Staszica, Kraków. Na wstêpie wyk³adu pani  dr hab.
Barbara Ma³ecka wyœwietli³a zdanie „Jest du¿o miejsca na dole” Richarda Feynmana, a nastêpnie poda³a, sk¹d bierze siê
s³owo nano – od s³owa krasnal. Streszczenie wyk³adu: Materia³y
nanostrukturalne to materia³y otrzymywane metodami
nanotechnologii, posiadaj¹ce nowe, atrakcyjne w³aœciwoœci dziêki
kontrolowaniu ich struktury na poziomie nanoskali. Osi¹gniêcia
nanotechnologii, dyscypliny bior¹cej swój pocz¹tek w latach 80-tych
XX w., daj¹ nadziejê na obni¿enie zu¿ycia energii, zapewnienie
dostêpu czystej wody w skali ca³ego œwiata, poprawê zdrowia i jakoœci
¿ycia ludzi i upowszechnienie dostêpu do informacji. W roku 1996
przyznano Nagrodê Nobla z odkrycie fullerenów w roku 1985. Na
wyk³adzie przedstawiona zosta³a krótka historia nanotechnologii oraz
jej wykorzystanie do wytwarzania materia³ów dla ró¿nych
zastosowañ, ze szczególnym uwzglêdnieniem materia³ów dla ogniw
paliwowych. Po wyk³adzie rozpoczê³a siê dyskusja trwaj¹ca 30 minut.
Wœród dyskutantów byli: dr hab. Arkadiusz Mandowski prof. AJD –
dyrektor Instytutu Fizyki, dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ prof. AJD, dziekan Prof. dr hab. Maria Giller, fot.: arch.
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Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego. Ca³e seminarium trwa³o od godziny 1200 do 1345. Pani dr hab. Barbara Ma³ecka
uzyska³a habilitacjê w roku 2005 i wypromowa³a ju¿ jednego doktora. Propozycja zaproszenia pani dr hab. Barbary
Ma³ackiej wysz³a od dr Agnieszki Tomaszewskiej, która s³ysza³a wyk³ad pani profesor na II Letniej Szkole Ogniw
Paliwowych i Technologii Wodorowych w dniach 3–5 wrzesieñ 2008 w Krakowie. Wyk³ad dotyczy³ zagadnieñ z chemii
i fizyki, st¹d by³o du¿o pracowników Instytutu Chemii i Ochrony Œrodowiska i Instytutu Fizyki oraz studentów chemii.
W seminarium wziêli tak¿e udzia³ uczniowie z I Liceum J. S³owackiego, z klasy o rozszerzonym profilu z biologii, chemii
i fizyki, ze swoj¹ nauczycielk¹ mgr Katarzyn¹ Tazbir.

25-te (4) seminarium odby³o siê 4 grudnia 2008 r. Wyk³ad Promienie kosmiczne o najwy¿szych energiach -
najwiêkszy eksperyment:  Obserwatorium Pierre Auger przedstawi³a prof. dr hab. Maria Giller, Katedra Fizyki
Doœwiadczalnej, Wydzia³ Fizyki i Informatyki Stosowanej, Uniwersytet £ódzki. Wyk³ad dotyczy³ metod pomiaru cz¹stek
kosmicznych o energiach siêgaj¹cych 1020 eV, budowy ww eksperymentu w Argentynie i wynikach jego pomiarów.
Wyniki pomiarów pokaza³y, ¿e promienie kosmiczne o najwy¿szych energiach nie dochodz¹ do Ziemi izotropowo, zaœ
kierunki ich przejœcia koreluj¹ siê z aktywnymi galaktykami. Pani Profesor poda³a, ¿e obserwatorium, które jest zbudowane
w Ameryce Po³udniowej mo¿e mieæ konkurenta w Ameryce Pó³nocnej.

W s³owie wstêpnym poda³em, ¿e pani profesor Maria Giller zajmuje siê astrofizyk¹ wysokich energii, w szczególnoœci
promieni kosmicznych. Dorobek naukowy pani profesor Giller – po habilitacji –  liczy 35 prac  w czasopismach: „Journal
of Physics G”, „Astroparticle Physics”, „Astrophysical Journal”. Pani profesor Maria Giller  wypromowa³a 7 doktorów.
Miêdzynarodowa Unia Fizyki Czystej i Stosowanej (IUPAP) powierzy³a pani profesor Marii Giller organizacjê 31-szej
Œwiatowej Konferencji Promieni Kosmicznych w roku 2009. Dyskusja po wyk³adzie trwa³a oko³o 40 minut. Profesor
Janusz Berdowski, Rektor AJD dwóch poprzednich kadencji, przyszed³ na seminarium wraz ze swoj¹ grup¹ studentów
fizyki. Bardzo dziêkujê. Oby inni wyk³adowcy brali przyk³ad z profesora Berdowskiego. W seminarium wziêli udzia³
uczniowie z I Liceum J. S³owackiego, z klasy o rozszerzonym profilu z biologii, chemii i fizyki, ze swoj¹ nauczycielk¹ mgr
Katarzyn¹ Tazbir.

26-te (5) seminarium odby³o siê 10 grudnia 2008 r. Wyk³ad  Znaczenie monokrystalizacji we wspó³czesnej nauce
o materia³ach przedstawi³a prof. dr hab. Ewa Krystyna Talik, Instytut Fizyki, Wydzia³ Matematyki, Fizyki i Chemii,
Uniwersytet Œl¹ski w Katowicach. Streszczenie wyk³adu: Kryszta³y minera³ów dziêki specyficznemu wygl¹dowi, regularnym
p³askim œcianom, ró¿norodnym barwom fascynowa³y cz³owieka od najdawniejszych czasów. Ros³y w skorupie ziemskiej
nieraz setki lat. Obecnie kryszta³y otrzymuje siê przemys³owo dla potrzeb np. elektroniki, jubilerstwa oraz w laboratoriach
naukowych dla nauki o materia³ach. W³asnoœci fizyczne materia³ów, zw³aszcza ich anizotropia, mog¹ byæ jednoznacznie
okreœlone dopiero przy dysponowaniu monokryszta³ami dobrej jakoœci. Umiejêtnoœæ otrzymywania coraz to wiêkszych
kryszta³ów o coraz lepszej jakoœci jest przedmiotem konkurencji pomiêdzy wiod¹cymi krajami. Wiêkszoœæ monokryszta³ów
na œwiecie jest produkowana metod¹ opracowan¹ przez Polaka, Jana Czochralskiego. Przyczyni³ siê on swoim
wynalazkiem do rewolucji elektronicznej. Kryszta³y otrzymane metod¹ Czochralskiego stosuje siê do produkcji uk³adów
scalonych i w optoelektronice. Obecnie dynamicznie rozwijaj¹c¹ siê dziedzin¹ jest krystalizacja materia³ów biologicznych
w warunkach ziemskich i w laboratoriach kosmicznych. Informacje o ich strukturze pomagaj¹ w zrozumieniu funkcji
makromoleku³ w organizmie.

Pani profesor dr hab. Ewa Talik jest promotorem 5 prac doktorskich. Propozycja zaproszenia pani prof. dr hab. Ewy
Talik wysz³a od dr Ewy Mielniczek-Brzóski, która wspó³pracuje z pani¹ profesor. Wyk³ad dotyczy³ zagadnieñ z chemii
i fizyki. Przysz³o du¿o pracowników i studentów Instytutu Chemii i Ochrony Œrodowiska i Instytut Fizyki. Rektor AJD
profesor Zygmunt B¹k prze³o¿y³ kolegium rektorskie, by wzi¹æ udzia³ w seminarium – tak¿e w dyskusji, która trwa³ oko³o
40 minut. W seminarium wziêli udzia³ uczniowie z I Liceum J. S³owackiego, z klasy o rozszerzonym profilu z biologii,
chemii i fizyki, ze swoj¹ nauczycielk¹ mgr Katarzyn¹ Tazbir. Liczbê s³uchaczy szacujê na 120.

Wszystkie omówione seminaria Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego by³y jednoczeœnie seminariami
Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego Towarzystwa Fizycznego. Ze wzglêdu na tematykê fizyczn¹ i chemiczn¹ Seminarium
2 (sprawozdanie z seminarium 2 ukaza³o siê w czasopiœmie Akademii Jana D³ugosza RES ACADEMICAE Nr 3/2008,
s. 27-28) i omówione tu Seminaria 3 i 5 by³y równoczeœnie seminariami Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego Towarzystwa
Chemicznego.

Dr hab. Barbarze Ma³eckiej, profesor Marii Gillrer, profesor Ewie Talik dziêkuje za przyjazd i wyg³oszenie bardzo
ciekawych, starannie przygotowanych wyk³adów.

Wojciech Gruhn
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WYK&AD PROFESORA PŠENAKA

4 grudnia 2008 roku na zaproszenie Dyrektora Instytutu
Pedagogiki profesora dr hab. Kazimierza R!dzi#skiego w Akademii im.

Jana D$ugosza go%ci$ prof. dr hab. Józef Pšenak. Profesor Pšenak
przyby$, aby spotka& si! ze studentami Wydzia$u Pedagogicznego oraz

wyg$osi& wyk$ad dotycz"cy pedagogiczno-filozoficznej my%li Jana

Amosa Kome#skiego.

W swoim wyst¹pieniu zatytu³owanym „Pansoficko-wychowawczy
paradygmat Jana Amosa Komeñskiego” („Pansoficko-wychowatelská
paradigma Jana Amosa Komenskoho”) profesor Pšenak nawi¹za³ do ¿ycia
i myœli znanego czeskiego „nauczyciela narodów”. ̄ yj¹cy w dobie reformacji
Jan Amos Komeñski by³ propagatorem Pansofii – filozoficzno-religijnego ruchu,
którego celem by³o osi¹gniêcie wszechwiedzy – wiedzy uniwersalnej, dziêki
poznaniu i zrozumieniu cz³owieka jako takiego, który sam w sobie jest
mikrokosmosem. Pansofia jest pewnym modelem poszukiwania wiedzy poprzez
postrzeganie i rozumienie poszczególnych rzeczy w ich wzajemnych relacjach. W taki sposób paradygmat ten ma, poprzez
poznanie, prowadziæ cz³owieka do w³aœciwego dzia³ania, a zatem i wychowania. Profesor Pšenak odwo³a³ siê zatem
w swoim wyst¹pieniu do pojêcia „paradygmat” Thomasa Kuhna, uznaj¹c, i¿ myœl pansoficko-wychowawcza le¿y u
podstaw teorii Komeñskiego.

Profesor Pšenak przybli¿aj¹c postaæ Komeñskiego zwróci³ uwagê, i¿ ten wniós³ niebywa³y wk³ad w podwaliny
wspó³czesnej myœli pedagogicznej. Komeñski odwo³a³ siê do idei ateñskiej szko³y powszechnej Paidei, której celem
wychowania by³o d¹¿enie do jednoœci. Paideia da³a tym samym podstawê rozwoju nauk przyrodniczych, humanistycznych,
pedagogicznych oraz sztuki, a tym samym funkcjonowania szko³y jako takiej.

Istot¹ myœli pedagogicznej Komeñskiego by³o nauczanie powszechne, nauczanie ca³ego narodu, w którym na pierwszym
miejscu stawia³o siê rozwój ca³ego cz³owieka, ca³ej jego osobowoœci. Komeñski wychowanie widzia³ jako proces trwaj¹cy
ca³e ¿ycie, o czym wspomina³ w swoim dziele „Pampaedia”. Komeñski mia³ nadziejê na mo¿liwoœæ uniwersalnej edukacji
ca³ego ludzkoœci. Idea ta wyrazi³ w swojej myœli przewodniej: „omnes, omnia, omnino” („wszyscy, wszystko,
wszechstronnie”). Komeñski zas³yn¹³ jako nauczyciel jêzyków obcych oraz twórca nowoczesnej dydaktyki. Twórczoœæ
Komeñskiego zawarta w jego dzia³ach „Theatrum universitatis rerum”, „Wielka dydaktyka”, „Drzwi jêzyków” , „Œwiat
w obrazkach” oraz „Pampaedia” mo¿na odnaleŸæ we wspó³czesnej pedagogice, a sama idea szkó³ powszechnych zagoœci³a
w niej na dobre.

Profesor Józef Pšenak urodzi³ siê 5 maja 1939 roku w ma³ej miejscowoœci Medzibrodi nad Oraw¹ w powiecie Dolny
Kubin na S³owacji. W Dolnym Kubinie ukoñczy³ szko³ê œredni¹, po której rozpocz¹³ studia na Uniwersytecie Jana Amosa
Komeñskiego na Wydziale Pedagogicznym. Po studiach odby³ s³u¿bê wojskow¹, po czym rozpocz¹³ pracê jako nauczyciel
w szkole œredniej, redaktor w s³owackim wydawnictwie pedagogicznym oraz pracownik wydzia³u pedagogicznego na
Uniwersytecie w Trnave. W 1969 roku profesor Pšenak rozpocz¹³ pracê jako asystent na Wydziale Filozoficznym
Uniwersytety Komeñskiego w Bratys³awie. Od 1985 roku pracowa³ tam jako docent, a w 1996 roku uzyska³ mianowanie
na profesora historii wychowania. Na Uniwersytecie w Bratys³awie pracowa³ do koñca sierpnia 2005 roku. Od 2008 roku
pracuje jako profesor historii wychowania na Wydziale Pedagogicznym Katolickiego Uniwersytetu w Ružomberku.

Swój dorobek naukowy profesor opublikowa³ w wielu monografiach, artyku³ach naukowych, pracach zbiorowych,
czasopismach. Ponadto owocem jego pracy jest 10 doktorantów. Profesor Pšenak jest uznawan¹ osobistoœci¹ naukow¹.
Dziêki swojej pracy naukowej zas³yn¹³ jako jeden z najwybitniejszych historyków wychowania tak na S³owacji, jak i poza
jej granicami, o czym œwiadczyæ maj¹ jego aktywne wyst¹pienia na miêdzynarodowych konferencjach od 1989 roku. W
Polsce profesor Pšenak bra³ udzia³ w konferencjach organizowanych m.in.: w Kielcach, Krakowie, Czêstochowie, Poznaniu
i Wroc³awiu. Od roku akademickiego 2004–2005 pracuje w Wy¿szej Szkole Humanistyczno-Ekonomicznej w Pabianicach.

Adrianna Sarnat-Ciastko

Prof. dr hab. Kazimierz Rêdziñski

wita prof. dr hab. Józefa Pšenaka, fot.: arch.
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WA'NE SPOTKANIE PEDAGOGÓW
15 grudnia na Wydziale Pedagogicznym odby o si  II Mi dzynarodowe Seminarium Naukowe

„Podstawy edukacji. Ci!g"o#$ i zmiana”.

Z inicjatywy Zak³adu Pedagogiki Ogólnej i Metodologii
Badañ pierwszy raz Seminarium „Podstawy edukacji.
Epistemologia a praktyka” odby³o siê w 2007 roku. Sukces
tamtego spotkania zmotywowa³ organizatorów do
przeprowadzenia kolejnej konferencji, która w opinii
uczestników okaza³a siê równie wartoœciowa i inspiruj¹ca.

Warto dodaæ, i¿ jako g³ówny cel seminarium
organizatorzy postawili sobie próbê spojrzenia na ci¹g³oœæ
i zmianê, które s¹ kategoriami tworz¹cymi liniê napiêcia we
wspó³czesnej myœli pedagogiczno-spo³ecznej. Zadawano
zatem istotne pytania dotycz¹ce tego, czy system oœwiaty
powinien pozostaæ niezmienny wzglêdem globalnych
przeobra¿eñ spo³ecznych i kulturowych? T³em dla rozwa¿añ
sta³y siê postmodernistyczne uwarunkowania edukacji.

Do Czêstochowy na II miêdzynarodowe seminarium
przyby³o wiele znamienitych przedstawicieli nauki. Zanim
jednak wyg³osili swoje referaty, uroczystego otwarcia
seminarium dokona³ prof. Andrzej Gofron – gospodarz spotkania, dziekan Wydzia³u Pedagogicznego. Po przywitaniu
wszystkich zgromadzonych przez prof. Gofrona jako pierwszy swój wyk³ad wyg³osi³ prof. Tomasz Szkudlarek z Uniwersytetu
Gdañskiego, który w bardzo interesuj¹cy sposób przypomnia³, i¿ we wspó³czesnej debacie naukowej coraz rzadziej
odwo³ujemy siê do postmodernizmu, co wg niego spowodowane zosta³o poprzez m.in. atak na Word Trade Center, kryzys
ekonomiczny i próby nowego (modernistycznego?) teoretycznego ujêcia tych przemian.

Po wyst¹pieniu prof. Szkudlarka przewodnicz¹cy przedpo³udniowych obrad prof. Andrzej Rosó³ zaprosi³ do
przedstawienia swojej prezentacji dr. Freda Donaldsona z University of Bridgeport, CT., Phoenix Academy, Fairfield CT,
The Connecticut Friend’s School, w której w sposób wyj¹tkowo ekspresyjny pokaza³ za³o¿enia metody „Oryginal Play” –
„Gra pierwotna”. Wykazywa³, i¿ dziêki uniwersalnej potrzebie zabawy mo¿liwa jest szeroko rozumiana komunikacja

miêdzyludzka. Swoje pe³ne pasji przedstawienie dr Donaldson opar³ na w³asnym
doœwiadczeniu pracy m.in. w USA, RPA i Indonezji.

Kolejn¹ osob¹, która zabra³a g³os by³ prof. Gofron, który w referacie:
„Poznanie «miêdzy» modernistycznym faktem a postmodernistyczn¹
intencjonalnoœci¹”, odwo³uj¹c siê do koncepcji Hilarego Putnama i Richarda
Rorty’ego, zaproponowa³, aby prowadziæ dyskurs na pograniczu, „miêdzy”
paradygmatami.

Z bardzo intryguj¹c¹ prezentacj¹ dotycz¹c¹ to¿samoœci szko³y wyst¹pi³ prof.
Stefan Mieszalski z Uniwersytetu Warszawskiego. Jego wyst¹pienie oraz
wyst¹pienia poprzedzaj¹cych go referentów, wzbudzi³o ¿yw¹ dyskusjê wœród
uczestników seminarium, w której wziêli udzia³ dr Ma³gorzata Muszyñska
(Uniwersytet Miko³aja Kopernika) oraz pracownicy Akademii im. Jana
D³ugosza: prof. Adam Rosó³, dr Edyta Widawska oraz dr Ma³gorzata Piasecka.

Kolejn¹ osob¹, która mia³a okazjê zaprezentowaæ siê na seminarium by³a
prof. Beata Gofron, która zauwa¿y³a m.in. to, i¿ zasady neoliberalnego, wolnego
rynku wkraczaj¹ na pole oœwiaty skutkuj¹c nierównoœci¹ edukacyjn¹. Do tematu

Otwarcie seminarium, fot.: W. So³tysiak

Dr Fred Donaldson,

fot.: W. So³tysiak
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przemian zachodz¹cych w szkole nawi¹za³ tak¿e prof. Rosó³ w swoim wyst¹pieniu zatytu³owanym: „Socjalistyczna szko³a
w postsocjalistycznym spo³eczeñstwie”.

Po wyg³oszeniu referatu przez prof. Roso³a g³os dotycz¹cy: „Przemian spo³ecznych w procesie globalizacji” zabra³
prof. Janik Robert, który reprezentuje dwa oœrodki akademickie Instytut Rozwoju Pedagogiki Spo³ecznej i Integracji
Europejskiej w Hamburgu oraz Politechnikê Czêstochowsk¹. Nastêpnie swój referat wyg³osi³a dr Ma³gorzata Piasecka,
która postanowi³a skupiæ swoj¹ uwagê na temacie „Naznaczanie – przecinanie – otwieranie edukacji. W stronê
potencjalnoœci”, w którym to podjêto próbê przeniesienia tez fizyki kwantowej na grunt pedagogiki w postaci tzw. „Pi¹tej
Si³y” (integracja, intencja, interpretacja, imaginacja, intuicja).

Referat dr Piaseckiej wzbudzi³ ¿yw¹ dyskusjê, która odby³a siê po skoñczeniu popo³udniowej czêœci seminarium
Zanim jednak dosz³o do owej wymiany pogl¹dów g³os zabra³a mgr Marta Jakubowska (AJD, Uniwersytet Œl¹ski), która
podjê³a z kolei temat zmian edukacyjnych w ujêciu postmodernizmu. Nastêpnie swój referat zaprezentowa³ dr Pawe³
Zieliñski równie¿ reprezentuj¹cy Akademiê. W swoim wyst¹pieniu nawi¹za³ do raportu Instytutu Gamma, próbuj¹c
jednoczeœnie zobrazowaæ wspó³czesn¹ œwiadomoœæ ekologiczn¹ Polaków. Zupe³nie inn¹ tematykê z kolei przedstawi³y
mgr Jolanta Graczykowska (Centrum Promocji
„Oryginal Play”) oraz mgr Urszula Foks (AJD), które
w swoim wyst¹pieniu nawi¹za³y do prezentacji dr.
Donaldsona a dotyczy³o to w szczególnoœci
doœwiadczeñ wyniesionych z europejskiego projektu
wychowania do pokoju i tolerancji.

Wieczorna czêœæ seminarium odby³a siê pod
znakiem referatu wyg³oszonego przez Hubertusa von
Schoenebecka „Das postpädagogische Konzept –
Paradigmenwechsel in Schule und Erziehung”. Von
Schoenebeck na wstêpie postawi³ kontrowersyjne
pytanie: czy istnieje post-, b¹dŸ antypedagogika?
Zauwa¿y³ bowiem, odwo³uj¹c siê do postaci
Komeñskiego, Korczaka czy Montessori, ¿e nale¿y
d¹¿yæ do równouprawnienia dziecka i dzieciñstwa.
W swoim wyst¹pieniu podkreœla³ fakt, i¿ dzieci s¹
suwerenne i odpowiedzialne, natomiast doros³y
wchodzi z nimi w relacjê z góry okreœlon¹, która
przypomina m.in. uk³ad Europejczyka, który jest misjonarzem i mieszkañca Afryki, którego nale¿y ucywilizowaæ. Zwróci³
równie¿ uwagê na zagadnienie czêstokroæ podejmowanej podczas seminarium kwestii postmodernizmu w edukacji. Dla
von Schenebecka okaza³o siê, ¿e opcja ta nie jest ani z³a, ani dobra, stanowi bowiem Ÿród³o potencji, która mo¿liwa jest do
wykorzystania.

Z ciekawym wyst¹pienie przyby³a na seminarium mgr Maria Magdalena Rogowska z Filharmonii Czêstochowskiej,
która przybli¿y³a zgromadzonym temat: „Karmieni mi³oœci¹ – Metoda Jêzyka Ojczystego dr. Shinichi Suzuki”. Treœæ
referatu zosta³a zilustrowana koncertem zespo³u dzieciêcego Filharmonii Czêstochowskiej „Dzieci Suzuki”.

Pod koniec seminarium okaza³o siê, i¿ intensywnoœæ dyskusji i poszczególnych wyst¹pieñ bardzo mocno skróci³a czas,
który mieli pozostali referuj¹cy. St¹d na proœbê prowadz¹cego tê czêœæ spotkania prof. Gofrona, kolejne wyst¹pienia mia³y
zostaæ ograniczone do krótkiego komunikatu. G³os zatem zabrali: dr Monika Stawiarska –Litzau, dr Elzbieta Kornacka--
Skwara, dr Agnieszka Miklewska, dr Monika Kowalczyk-Gnyp, dr Edyta Widawska, dr Dorota Gêbuœ, dr Agnieszka
Kozerska, dr Urszula Augustiañska, mgr Wioletta So³tysiak, dr Beata £ukasik, dr Monika Adamska-Staroñ.

Seminarium, mimo ¿e trwa³o zaledwie jeden dzieñ, z pewnoœci¹ mog³oby wyposa¿yæ w treœci dwudniow¹ konferencj¹.
Na uwagê zas³uguje poziom, zainteresowanie s³uchaczy oraz wyst¹pienia znanych w œwiecie nauki postaci: Tomasza
Szkudlarka, Freda Donaldsona, Hubertusa von Schoenebecka oraz Stefana Mieszalskiego. Z pewnoœci¹ szerzej o
wyst¹pieniach poszczególnych referentów dowiedzieæ siê bêdzie mo¿na z planowanej publikacji pokonferencyjnej, natomiast
organizatorom nale¿y ¿yczyæ podobnej inicjatywy w kolejnych latach.

Adrianna Sarnat-Ciastko

 Fot.: W. So³tysiak
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IN MEMORIAM...

PROFESOR ZW. DR HAB.
W ODZIMIERZ BRZEZIN

(1926–2008)

Jeszcze przed kilkoma miesi¹cami nikt, ani On sam, nie przewidywa³, ¿e tak
szybko nast¹pi Jego kres ¿ycia. Profesor W³odzimierz Brzezin do ostatnich chwil
¿ycia mia³ bogate plany naukowe – tak wiele chcia³ napisaæ, tak wiele chcia³ przekazaæ
Nam, Swoim uczniom. Bardzo ciê¿ko jest ¿egnaæ osobê, która mog³aby dalej ¿yæ,
pracowaæ, publikowaæ i kszta³ciæ m³ode pokolenia.

Profesor zw. dr hab. W³odzimierz Brzezin urodzi³ siê 1.07.1926 r. w Wieluniu.
By³ jednym z trzech synów Konstantego Brzezina, chirurga wojskowego. Z powodu
trudnej sytuacji materialnej by³ wychowywany przez swojego wuja Gustawa
Janeckiego, brata matki, który by³ doktorem prawa, dwukrotnym kawalerem orderu
Virtuti Militari, odznaczonym za udzia³ w Kampanii Kijowskiej w 1921 r. i za udzia³
w III Powstaniu Œl¹skim (order wrêcza³ mu marsza³ek Pi³sudski). M³ode lata spêdzi³ W³odzimierz Brzezin w Rohatynie
i Stanis³awowie na kresach wschodnich, ze wzglêdu na fakt, i¿ wuj pe³ni³ wysokie stanowiska w Ministerstwie Wojny
i w administracji pañstwowej na tych w³aœnie terenach. 17 wrzeœnia 1939 r. rodzina uciek³a przed nawa³nic¹ bolszewick¹.
W roku 1942 Profesor prze¿y³ kolejn¹ tragediê – zmar³ Jego starszy 20-letni brat, który pod¹¿a³ do armii Andersa. Po
zdaniu matury w roku 1947 rozpocz¹³ studia w Wy¿szej Szkole Administracyjno-Handlowej w Czêstochowie, a w roku
1949 studia magisterskie w Akademii Handlowej w Poznaniu, które ukoñczy³ ze stopniem magistra rok póŸniej.

Rok 1949 to równie¿ pocz¹tek pracy zawodowej Profesora. Zosta³ zaanga¿owany jako asystent w Wy¿szej Szkole
Ekonomicznej w Czêstochowie. Od tego czasu trwa³a nieprzerwanie o¿ywiona dzia³alnoœæ naukowa, dydaktyczna
i organizacyjna Profesora Brzezina. Studia doktoranckie Profesor rozpocz¹³ w roku 1964 na Wydziale Finansów i Statystyki
SGPiS w Warszawie, które ukoñczy³ w 1969 roku i uzyska³ stopieñ naukowy doktora nauk ekonomicznych za rozprawê
nt. „Polskie plany kont w œwietle teorii rachunkowoœci”. Stopieñ naukowy doktora habilitowanego nauk ekonomicznych
w zakresie rachunkowoœci uzyska³ decyzj¹ Rady Wydzia³u Finansów SGPiS w roku 1980, na podstawie rozprawy
habilitacyjnej pt. „Teoria modeli ewidencyjnych”. Rozprawa habilitacyjna Pana Profesora zosta³a wyró¿niona Nagrod¹
im. prof. Stanis³awa Skrzywana.W roku 1985 W³odzimierz Brzezin otrzyma³ tytu³ profesora nadzwyczajnego nauk
ekonomicznych, zaœ w roku 1992 zosta³ profesorem zwyczajnym.

Jeszcze przed rozpoczêciem studiów doktoranckich, a tak¿e w czasie ich odbywania (w latach 1957–1971) Profesor
pracowa³ jako g³ówny ekonomista w „Miastoprojekcie” w Czêstochowie. W roku 1972 Profesor zwi¹za³ siê z Wy¿sz¹
Szko³¹ Pedagogiczn¹ w Czêstochowie, gdzie przepracowa³ 20 lat –  przez dwa lata jako docent, w latach 1974–1980 jako
prorektor, a w latach 1980–1984 jako rektor tej¿e Uczelni. Od roku 1984 sprawowa³ przez 8 lat funkcjê kierownika
Katedry Organizacji i Pedagogiki Pracy. W roku 1992 Profesor Brzezin rozpocz¹³ pracê naukow¹ i dydaktyczn¹ na
Politechnice Czêstochowskiej jako kierownik Katedry Rachunkowoœci, a póŸniej w latach 1994–1996 jako dyrektor Instytutu
Zarz¹dzania (na prawach wydzia³u).

Podkreœliæ nale¿y, ¿e Profesor Brzezin, jako prezes oddzia³u Polskiego Towarzystwa Ekonomicznego w Czêstochowie,
by³ inicjatorem utworzenia kierunków ekonomicznych na czêstochowskich uczelniach. Przy wspó³pracy uczelni niemieckich,
wspieraj¹cych metodykê i dydaktykê, uczestniczy³ m.in. w utworzeniu kierunku „Pedagogika pracy” na  WSP w
Czêstochowie.

Dziêki ogromnemu dorobkowi naukowemu Profesor Brzezin jest osobistoœci¹ znan¹ wœród ekonomistów, zw³aszcza
tych, którzy zajmuj¹ siê problematyk¹ finansowo-rachunkow¹. Pan Profesor opublikowa³ imponuj¹c¹ liczbê pozycji. Bra³
czynny udzia³ w wielu konferencjach naukowych z zakresu rachunkowoœci, zarz¹dzania finansami i nauk pokrewnych.
By³ sta³ym uczestnikiem i aktywnym dyskutantem w corocznym Ogólnopolskim ZjeŸdzie Katedr Rachunkowoœci.

Bilans dzia³alnoœci i osi¹gniêæ Profesora Brzezina jest bardzo bogaty i trudno go przedstawiæ w skrócie. Nale¿y
jednak zaznaczyæ, ¿e jedn¹ z cech charakteryzuj¹cych ca³okszta³t zainteresowañ naukowych jest szeroki kr¹g tematyczny.
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Obejmuje on zagadnienia teoretyczne i praktyczne rachunkowoœci zarówno sensu stricto jak i sensu largo, jak równie¿
problematykê teorii pomiaru, analizy finansowej, controllingu, polityki bilansowej, wykorzystania rachunku kosztów przez
kadrê in¿yniersk¹. Podkreœliæ nale¿y du¿y wk³ad Profesora w d¹¿eniu do wprowadzenia tego przedmiotu do minimum
programowego nauczania na kierunku „Zarz¹dzanie i in¿ynieria produkcji”.

Profesor W³odzimierz Brzezin przez 25 lat wspó³pracowa³ z najwybitniejszym teoretykiem rachunkowoœci, prof. zw.
dr. hab. Tadeuszem Peche nad unowoczeœnieniem teorii rachunkowoœci. Jest twórc¹ w³asnej oryginalnej w skali œwiatowej
teorii intelektualizacji nauczania rachunkowoœci. Stworzy³ systemow¹ teoriê rachunkowoœci, której znaczenie dla nauk
ekonomicznych polega na odkryciu i praktycznym zastosowaniu metody bilansowej w rachunkowoœci, wprowadzeniu
pojêæ zasobów i strumieni ekonomicznych w mikro- i makro skali (przyjêtych przez naukê dopiero w drugiej po³owie XX
wieku), wyeksponowaniu przep³ywowego charakteru strumieni ekonomicznych (umo¿liwiaj¹ce planowanie w skali mikro
i makroekonomicznej).

Dziêki du¿ym osi¹gniêciom w dzia³alnoœci naukowo-badawczej, Jego ogromnej wiedzy, uzdolnieniu, pracowitoœci
i dociekliwoœci Profesor W³odzimierz Brzezin sta³ siê powszechnie uznanym autorytetem w zakresie rachunkowoœci i pod
tym wzglêdem zajmuje jedno z czo³owych miejsc wœród profesorów rachunkowoœci w Polsce. Jest te¿ znany na Uczelniach
niemieckich, z którymi ³¹czy³a Profesora d³ugoletnia wspó³praca. Ponadto w latach 1999 i 2001 by³ organizatorem konferencji
z zakresu rachunku kosztów na Wydziale Zarz¹dzania Politechniki Czêstochowskiej.

Profesor W³odzimierz Brzezin odniós³ osi¹gniêcia w zakresie kszta³cenia kadry naukowej. By³ promotorem 7 prac
doktorskich oraz recenzentem wielu prac doktorskich i habilitacyjnych.

W trakcie swojej wieloletniej dzia³alnoœci dydaktycznej Profesor prowadzi³ wyk³ady z szeroko pojêtej rachunkowoœci
(m.in. z podstaw rachunkowoœci, rachunkowoœci finansowej, sprawozdawczoœci finansowej, rachunkowoœci zarz¹dczej,
controllingu), jak równie¿ z analizy finansowej, zarz¹dzania finansami. Wa¿ne s¹ równie¿ zas³ugi Profesora w dziedzinie
opracowania podrêczników dla studentów. Jest autorem nastêpuj¹cych opracowañ:

· „Ogólna teoria rachunkowoœci” (3 wydania)
· „Podstawy rachunkowoœci”
· „Controlling – modele teoretyczno-normatywne do zastosowania w przedsiêbiorstwach polskich”
· „Rachunkowoœæ zarz¹dcza a controlling”
· „Ogólna teoria wspó³czesnej rachunkowoœci”.

W uznaniu zas³ug za osi¹gniêcia w swojej dzia³alnoœci Profesor W³odzimierz Brzezin otrzyma³ liczne odznaczenia,
miêdzy innymi: Krzy¿ Komandorski Orderu Odrodzenia Polski, Z³oty Krzy¿ Zas³ugi, Medal KEN, Zespo³ow¹ Nagrodê
Naukow¹ MEN, liczne nagrody MEN w czasie pe³nienia funkcji rektora i prorektora Wy¿szej Szko³y Pedagogicznej.

Profesor W³odzimierz Brzezin budzi³ podziw swoj¹ aktywnoœci¹, jako cz³owiek, uczony i dydaktyk. Zgodnie z ³aciñsk¹
maksym¹, ¿e cz³owiek pilny zawsze ma coœ do zrobienia, niemal do koñca tworzy³ nowe dzie³a, czynnie uczestniczy³
w konferencjach, prowadzi³ wyk³ady i seminaria, pracowa³ w Radzie Naukowej Stowarzyszenia Ksiêgowych w Polsce,
bêd¹c niedoœcignionym wzorem dla nas wszystkich. Ale dzia³alnoœæ naukowa i dydaktyczna to nie jedyne osi¹gniêcia
Pana Profesora. Profesor W³odzimierz Brzezin wspaniale gotowa³ i robi³ to z przyjemnoœci¹. Jego ciasta i wigilijny barszczyk
czerwony by³y nie lada smako³ykami.

Nie ulega ¿adnej w¹tpliwoœci, ¿e Pan Profesor by³ nieprzeciêtn¹ osobowoœci¹. Jego indywidualnoœæ utrwali³a
w sercach i umys³ach bardzo wielu ludzi, którzy siê z Nim stykali jako wspó³pracownicy, studenci – zapadaj¹c g³êboko
w pamiêæ. Osoby zainteresowane t¹ tematyk¹ bêd¹ z pewnoœci¹ niejednokrotnie siêgaæ do licznych opracowañ, które
pozosta³y jako spuœcizna po Profesorze, a które stanowi¹ trwa³y dorobek nauki rachunkowoœci.

29.12.2008 r. po¿egnaliœmy Profesora W³odzimierza Brzezina, cz³owieka powszechnie cenionego za swoje rozliczne
przymioty, wœród których wybija³y siê wysoka kultura, prawdomównoœæ, dobroæ, ¿yczliwoœæ, pracowitoœæ i skromnoœæ.
Odszed³ od nas cz³owiek, który wniós³ du¿y wk³ad w rozwój nauki rachunkowoœci, a swoimi niepospolitymi cechami
charakteru zjednywa³ sobie i porywa³ wspó³pracowników oraz wychowanków. Wspominaj¹c drogiego nam Pana Profesora,
dziêkujemy za wszystko, co zrobi³ dla rozwoju nauki rachunkowoœci w Polsce i dla nas.

Opracowa³a

Renata Biadacz
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Z SERCA I ZE !PIEWEM NA USTACH...

Charyzmatycznemu humani cie Stanis!awowi Podobi"skiemu,
wieloletniemu redaktorowi naczelnemu Wydawnictwa WSP

w Cz#stochowie – wspó!pracownicy i przyjaciele

Tablica pami¹tkowa, zawieraj¹ca te s³owa, zosta³a ods³oniêta 5 lutego br. w holu przy Sali Senatu Akademii im. Jana
D³ugosza przy ul. Waszyngtona 4/8 w 6 lat po odejœciu redaktora naczelnego Wydawnictwa Stanis³awa Podobiñskiego ze
spo³ecznoœci akademickiej, a w 59 rocznicê Urodzin tego niez³omnego Górala.

Verba volant, scripta manent (s³owa ulatuj¹, pismo pozostaje) – czêsto powtarza³, po czym ochoczo zabiera³ siê
do twórczej pracy. Nie sposób w kilku zdaniach wyraziæ, kim by³ Stanis³aw Podobiñski. Nie sposób wci¹¿ pouk³adaæ
myœli. A przecie¿ minê³o ju¿ 6 lat...

***
To by³a wielka skromna uroczystoœæ. Stworzyli j¹ wszyscy, którzy przyczynili siê do zaistnienia Tablicy Pami¹tkowej.

S³owa uznania i wdziêcznoœci nale¿¹ siê jednak w pierwszej kolejnoœci prof. dr hab. K. Z. Szymañskiej, która zarazi³a nas
swoj¹ „ludzk¹ powinnoœci¹”, bo tak nale¿y rozpatrywaæ ka¿dy odruch, w którym dostrzec mo¿na i serce, i obowi¹zek
ofiarowane drugiemu cz³owiekowi.

Przy akceptacji w³adz Uczelni w osobach JM prof. dra hab. Zygmunta B¹ka i prof. Jaros³awa Kweclicha – Prorektora
ds. Promocji Uczelni, wydatnej pomocy Wydawnictwa i pomocy ze strony wielu osób, dalej sprawy potoczy³y siê ju¿
bardzo szybko. Wystarczy³o parê ciep³ych s³ów, pamiêæ i wra¿liwoœæ i by³ odzew – piêkny, spontaniczny! Ka¿dy wniós³
w³asn¹ cegie³kê, ale najwa¿niejsze i tak pozosta³o niewidoczne
dla oczu...

Wydaje siê, ¿e nie mog³o byæ inaczej. Dla wielu bowiem
Staszek by³ cz³owiekiem olbrzymiej wiedzy i wielkiego formatu.
I chocia¿ ¿y³ pospiesznie, radoœæ czerpa³ z pracy, z ciê¿kiego
i siermiê¿nego trudu edytorskiego, cieszy³ siê szczêœciem innych
i potrafi³ zadumaæ nad losem ka¿dego cz³owieka. W prostocie,
uœmiechu i charyzmie zamyka siê Jego osobowoœæ. Mia³
bowiem serce otwarte dla wielu ludzi i swoisty b³ysk w oczach,
którym zjednywa³ sobie innych.

Grono tych, którzy pamiêtali chwile z nim spêdzone, czasem
krótkie, przelotne spotkania, ale i te, o których mo¿na powiedzieæ,
¿e trwa³y ca³e ¿ycie, zebra³o siê w czwartkowe przedpo³udnie,
by uczestniczyæ w tej uroczystoœci.

Czas to by³ szczególny dla wielu zaproszonych goœci,
przede wszystkim dla najbli¿szej rodziny, ma³¿onki Anny
Podobiñskiej, synów Macieja i Rados³awa, i siostry Zofii, która
wraz z córk¹ przyby³a z odleg³ej, tak bliskiej Stanis³awowi,
Stró¿nej.

Otwarciu uroczystoœci przewodniczy³ Jaros³aw Kweclich,
prorektor Akademii Jana D³ugosza, swoj¹ obecnoœci¹ skromne
progi Uczelni zaszczyci³y tak¿e w³adze miasta Czêstochowy
w osobach Prezydenta dra Tadeusza Wrony, Naczelnika
Wydzia³u Kultury i Sztuki Ireneusza Kozery i zastêpcy
Prezydenta Miasta – Jacka Betnarskiego. Nad ca³oœci¹ czuwa³
redaktor naczelny Wydawnictwa Przemys³aw Lasota.

Fot.:  P. Urbaniak
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Przyjaciele i wspó!pracownicy redaktora Stanis!awa Podobi"skiego ods!onili tablic# pami$tkow$ po wi#con$

koledze. Uroczysto % odby!a si# 5 lutego 2009 roku.

REDAKTOR STANIS AW PODOBI"SKI
(1950–2003)

Stanis³aw Podobiñski urodzi³ siê 5 lutego 1950 r. w Stró¿nej w powiecie gorlickim. By³ jednym z siedmiorga dzieci
Jana, pracownika fizycznego Zak³adów Azotowych w Tarnowie-Moœcicach, i Marii z Potoków, ludowej artystki - koronczarki
klockowej. Po ukoñczeniu szko³y podstawowej wyjecha³ do Zabrza, gdzie uczy³ siê w Technikum Górniczym im. Gustawa
Morcinka, zdobywaj¹c zawód technika górnika-elektryka. Nastêpnie w 1970 r. rozpocz¹³ piêcioletnie studia polonistyczne
na Wydziale Humanistycznym Wy¿szej Szko³y Pedagogicznej im. Komisji Edukacji Narodowej w Krakowie. W czasie
studiów wst¹pi³ do Zrzeszenia Studentów Polskich, Zwi¹zku M³odzie¿y Socjalistycznej i Zjednoczonego Stronnictwa
Ludowego. Udziela³ siê tak¿e aktywnie w pracach Studenckiego Ko³a Naukowego Jêzykoznawców i pod opiek¹ prof.
Zarêbiny przygotowa³ referat (wspólnie z B. Biel¹) pt. Dystrybucja statystyczna s³ownictwa gwarowego jako podstawa
porozumienia siê dwóch gwar s¹siednich, który zdoby³ I nagrodê na Ogólnopolskim Seminarium Dialektologicznym
w Krakowie i zosta³ opublikowany w 1976 r. Studia ukoñczy³ w 1975 r. z wynikiem dobrym, uzyskuj¹c tytu³ magistra
filologii polskiej na podstawie przed³o¿onej pracy pt. Polskie s³ownictwo rolnicze, napisanej pod kierunkiem prof. Marii
Schabowskiej i ocenionej przez recenzentów jako bardzo dobr¹. W tym¿e samym roku ukoñczy³ Studium Kulturalno-
Oœwiatowe na Uniwersytecie Jagielloñskim.

Po studiach zosta³ skierowany do Wy¿szej Szko³y Pedagogicznej w Czêstochowie i z dniem 1 wrzeœnia 1975 r.
rozpocz¹³ pracê jako asystent sta¿ysta w Zak³adzie Kultury Wspó³czesnej. W nastêpnym roku otrzyma³ przeniesienie do

W asyœcie grona profesorskiego, pracowników Uczelni, najbli¿szej rodziny, przyjació³, znajomych i studentów wys³uchaliœmy
biogramu autorstwa prof. Bart³omieja Szyndlera, d³ugoletniego przyjaciela Stanis³awa i wiernego sympatyka Wydawnictwa,
który przybli¿y³a pisz¹ca te s³owa.

Chocia¿ zainteresowania Staszka dotyka³y szczególnie p³aszczyzny spraw jêzyka, to równie swobodnie porusza³ siê w
obszarze kultury, filozofii, socjologii, historii i literatury. Dlatego te¿ Stanis³awa Podobiñskiego jako cz³owieka, po czêœci
romantyka, po czêœci pozytywistê przypomnia³a w swym wyst¹pieniu prof. K.Z. Szymañska.

Kiedy nadszed³ moment ods³oniêcia Tablicy, g³os zabra³ prezydent Miasta Tadeusz Wrona, który w refleksyjnych
s³owach okreœli³ Stanis³awa Podobiñskiego jako cz³owieka renesansu, niezwykle zas³u¿onego dla miasta i regionu.
W klimat zadumy wprowadzi³y zebranych recytacje utworów poetyckich w wykonaniu cz³onków Studenckiego Ko³a
Teatralnego „naJana”. Nie zabrak³o tak¿e ulubionej przez Stacha tr¹bki, na której rzewne nuty wygrywali mgr Antoni Moœ
wraz z synem, a na zakoñczenie uroczystoœci wszyscy zebrani chórem zaintonowali pieœñ „Góralu, czy Ci nie ¿al...”.

Uroczystoœæ dope³ni³a modlitwa i kwiaty z³o¿one na grobie redaktora naczelnego na Cmentarzu Kule.

***
Stanis³aw Podobiñski dla wielu ¿y³ œwiadomoœci¹ tworzenia i œwiadomoœci¹ przemijania, czasem przyjœcia i czasem

odejœcia, ale zawsze by³ dynamicznym i niezwyk³ym ogniwem ³¹cz¹cym innych wokó³ siebie.
Nieodparcie na usta ciœnie siê znajomy passus: nie ma ludzi niezast¹pionych, ale pospieszmy dope³niæ te s³owa: ale s¹

ludzie niepowtarzalni. O prawdzie tej œwiadczy chocia¿by fakt, ¿e w jednym miejscu i o jednej porze spotkali siê wszyscy,
którym i teraz by³o „po drodze do Staszka”. Przyjechali z daleka, porzucili na chwilê w³asne troski..., by z sercem
i œpiewem na ustach podkreœliæ wyj¹tkowoœæ tej chwili.

I tylko g³os uwiêziony w krtani dr¿a³ tak samo jak latem 1994 roku, kiedy chlebem i sol¹ Staszek wita³ mnie w progach
Wydawnictwa.

dr Edyta Sadowska
st. red. w Wydawnictwie AJD
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Zak³adu Jêzyka Polskiego. Równoczeœnie zapisa³ siê na seminarium doktorskie prowadzone na WSP w Opolu przez prof.
Henryka Borka, zg³aszaj¹c chêæ napisania dysertacji pt. Rozwój polskiej terminologii hutniczej. (Studium semantyczno-
s³owotwórcze). Po kilku latach zmieni³ promotora przenosz¹c siê na seminarium prof. Feliksa Pluty w tej¿e samej uczelni.
Równoczeœnie zapisa³ siê na dwuletnie podyplomowe Studium Nauczania Jêzyka Polskiego jako Obcego w „Polonicum”
na Uniwersytecie Warszawskim. Powa¿na choroba i d³uga rekonwalescencja nie pozwoli³y mu na zrealizowanie ambitnych
zamiarów naukowych. W 1986 r. ukoñczy³ dwusemestralne studium pedagogiczne, zorganizowane przez macierzyst¹
uczelniê, zaœ 1 paŸdziernika 1987 r. zosta³ przeniesiony na stanowisko wyk³adowcy w Instytucie Filologii Polskiej.

Nowy i bardzo owocny etap kariery zawodowej Statnis³awa Podobiñskiego rozpocz¹³ siê z chwil¹ objêcia przez niego
1 wrzeœnia 1988 r. kierownictwa Dzia³u Wydawnictw i Poligrafii WSP w Czêstochowie. Po reorganizacji tego dzia³u
w 1990 r. zosta³ zatrudniony w charakterze specjalisty do spraw wydawnictw w Samodzielnej Sekcji Wydawnictw.
W 1992 r. wygra³ konkurs na stanowisko naczelnego redaktora nowo utworzonego Wydawnictwa WSP w Czêstochowie
i od 1 kwietnia 1993 r. kierowa³ nieprzerwanie t¹ oficyn¹ a¿ do œmierci.

Stanis³aw Podobiñski nada³ Wydawnictwu WSP w Czêstochowie wysok¹ rangê i zapewni³ mu dynamiczny rozwój.
O tym, jak bez reszty by³ oddany tej instytucji, niech œwiadczy fakt, ¿e przez kilka kolejnych lat nie wykorzystywa³ urlopu.
Postanowi³ te¿ dokszta³ciæ siê w zakresie obrotu i handlu ksi¹¿k¹, koñcz¹c w 1999 r. kurs dla pracowników dzia³ów
marketingowych wydawnictw ksi¹¿kowych. Wydawnictwo pod jego kierunkiem awansowa³o w krótkim czasie do czo³ówki
uczelnianych oficyn wydawniczych w kraju o rocznej produkcji 150 tytu³ów, drukowanych w nak³adach od 300 do 2000
egzemplarzy. Redaktor naczelny troszczy³ siê równie¿ z dobrym skutkiem o poziom estetyczny i trwa³oœæ wydawanych
ksi¹¿ek. Wiêkszoœæ nak³adów otrzyma³a twarde lakierowane oprawy i kolorow¹, atrakcyjn¹ szatê graficzn¹, wykonan¹
przez uzdolnionych miejscowych grafików. Wydawnictwo pod jego kierownictwem zadba³o równie¿ o propagandê nowych
publikacji, prezentuj¹c je na dorocznych targach ksi¹¿ki naukowej we Wroc³awiu, w Poznaniu i w Krakowie. Stanis³aw
Podobiñski jeŸdzi³ tak¿e na miêdzynarodowe targi ksi¹¿ki do Lipska i Frankfurtu nad Menem, gdzie promowa³ niektóre
nowoœci Oficyny WSP. Ponadto przywi¹zywa³ du¿¹ wagê do podawania wyczerpuj¹cych informacji o ksi¹¿kach
znajduj¹cych siê aktualnie w sprzeda¿y w wydawanych systematycznie adnotowanych katalogach i dysponendach. Za
jego kierownictwa Oficyna WSP rozszerzy³a swoje us³ugi w zakresie edytorstwa poza œrodowisko uczelniane, przygotowuj¹c
do druku i wydaj¹c jako publikacje zlecone szereg wartoœciowych pozycji o tematyce regionalnej. Od tomu XIX (1993 r.)
wydaje m.in. „Ziemiê Czêstochowsk¹”.

Donios³e zas³ugi Stanis³awa Podobiñskiego na polu wydawniczym zosta³y docenione przez Senat WSP w Czêstochowie,
który 26 listopada 2003 r. podj¹³ uchwa³ê o nadaniu Wydawnictwu uczelnianemu imienia zmar³ego redaktora naczelnego.

Oprócz kierowania Wydawnictwem Stanis³aw Podobiñski prowadzi³ przez szereg lat zlecone zajêcia dydaktyczne na
WSP w Czêstochowie i na Uniwersytecie Œl¹skim w Katowicach z leksykologii i leksykografii, gramatyki opisowej,
historii i kultury jêzyka oraz z literatury dzieciêcej i m³odzie¿owej.

Drug¹ pasj¹ ¿yciow¹ Stanis³aw Podobiñskiego by³a dzia³alnoœæ w wielu organizacjach naukowych i kulturalnych. By³
m.in. cz³onkiem Polskiego Towarzystwa Jêzykoznawczego, Polskiego Towarzystwa Mi³oœników Jêzyka Polskiego, Polskiego
Towarzystwa Fonetycznego, Towarzystwa Literackiego im. Adama Mickiewicza, Towarzystwa Przyjació³ Staropolskiego
Górnictwa i Hutnictwa, Polskiego Towarzystwa Heraldycznego, Stowarzyszenia Mi³oœników Tradycji „Mazurka
D¹browskiego” i zasiada³ w Komitecie Redakcyjnym kwartalnika „Pieœñ Skrzydlata” wydawanego w Gdañsku. 11 kwietnia
2001 r. zosta³ wybrany do Zarz¹du Czêstochowskiego Towarzystwa Naukowego. W paŸdzierniku 1989 r. zapisa³ siê do
NSZZ „Solidarnoœæ”. Ponadto nale¿a³ do Polskiego Towarzystwa Turystyczno-Krajoznawczego i posiada³ uprawnienia
przewodnika tatrzañskiego oraz pilota wycieczek zagranicznych. Od 1993 r. wchodzi³ w sk³ad Zarz¹du Uczelnianego
AZS. Co roku w Œwiêto Sportu Akademickiego urz¹dza³ tzw. dyktanda sportowe. Opracowywa³ te¿ i organizowa³
z innymi polonistami konkursowe dyktanda ortograficzne dla uczniów szkó³ œrednich z województwa czêstochowskiego.
Sam wzi¹³ udzia³ w 1991 r. w Ogólnopolskim Konkursie na Mistrza Ortografii w Katowicach i zaj¹³ III miejsce, otrzymuj¹c
zaszczytny tytu³ „II Wicemistrza Ortografii Polskiej”.

Stanis³aw Podobiñski pozostawi³ po sobie spory dorobek naukowy w zakresie jêzykoznawstwa [1]. Opublikowa³
przesz³o sto rozpraw, artyku³ów i recenzji. Przez szereg lat zamieszcza³ na ³amach „Gazety Czêstochowskiej”, „Gazety
Wyborczej”, „¯ycia Czêstochowy”, „Naszej Czêstochowy” i „Czêstochowskiego Co - Gdzie - Kiedy” porady jêzykowe,
w których wyjaœnia³ zawi³e meandry polskiej ortografii i gramatyki; uczy³ jak pisaæ i mówiæ poprawnie. Z publikacji
zwartych na szczególn¹ uwagê zas³uguje jego praca pt. Kszta³towanie siê polskiej terminologii rolniczej (Czêstochowa
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1997, Wydawnictwo WSP, ss. 193), o której prof.
Feliks Pluta napisa³ w Przeds³owiu, ¿e „stanowi
powa¿ny wk³ad do wspó³czesnej leksykografii”.
Najwa¿niejsz¹ pozycjê w jego pisarstwie
naukowym stanowi Poradnik ortograficzny ze
s³ownikiem wyrazów najtrudniejszych
i tekstami edytorsko-poprawnoœciowymi
(Czêstochowa 2001, Wydawnictwo WSP, ss.
1198), w którym oprócz obszernego s³ownika
autor zamieœci³ swoje drobne prace i teksty
okolicznoœciowe (drukowane wczeœniej
w rozmaitych czasopismach i ksi¹¿kach), co daje
znakomity przegl¹d uprawianej przez niego
publicystyki naukowej.

Stanis³aw Podobiñski by³ tak¿e mi³oœnikiem
œpiewu, muzyki, tañca i folkloru. W czasach
studenckich nale¿a³ do zespo³ów chóralnych. Jego
¿ywe zainteresowanie œpiewem wokalnym
i chóralnym znalaz³o swój wyraz w opracowanym
dla studentów Wszechnaobfitszym piosenniku
dla wszystkich (Czêstochowa 1993/94, Wydawnictwo WSP, ss. 588), w którym zamieœci³ pieœni narodowe, turystyczne,
biesiadne, weselne, ¿o³nierskie, harcerskie, a tak¿e wsteczno-zbereŸno-karczemne, pod któr¹ to nazw¹ kryj¹ siê pe³ne
zmys³owego humoru i rubasznego dowcipu przyœpiewki ludowe. Drugie wydanie œpiewnika na nowo opracowane
i poszerzone o piosenki „z szerokiego œwiata, kabaretowe i z ró¿nych szuflad” wraz z nutami, i „chwytami gitarowymi”,
ukaza³o po oœmiu latach od wydania pierwszego pod nieco zmienionym tytu³em: Wszechnaobfitszy piosennik dla tych,
co ich Muzyka „bierze” (Czêstochowa 2002, Wydawnictwo WSP, ss. 975).

Mieszkaj¹c przesz³o æwieræ wieku w Czêstochowie St. Podobiñski wrós³ mocno w miejscowe œrodowisko inteligenckie
i czu³ siê czêstochowianinem. Interesowa³ siê ¿ywo codziennymi sprawami miasta i regionu oraz ¿yciem jego mieszkañców.
Stara³ siê przy tym poznaæ dog³êbnie regionaln¹ historiê i kulturê, a tak¿e ¿yciorysy zas³u¿onych dla Ziemi Czêstochowskiej
ludzi. Efektem jego zainteresowañ tematyk¹ regionaln¹ jest adresowany do m³odzie¿y popularnonaukowy Encyklopedyczny
s³ownik regionu czêstochowskiego, napisany wspólnie z Bogdanem Snochem i wydany w dwóch tomach (t. I,
Czêstochowa 2000, Wydawnictwo WSP, ss. 172; t. II wyd. tam¿e 2001, ss. 119, nlb. 1). Bada³ równie¿ jêzyk miasta
i okolicy Czêstochowy. Na ten temat opublikowa³ dwa artyku³y w „Ziemi Czêstochowskiej”: Jêzyk mówiony mieszkañców
Czêstochowy (wspólnie z A. Jakubczak, T. XVII:1991, s. 90–97) i Uniwersalnoœæ regionalizmów czêstochowskich,
(T. XXVI: 1999, s. 215–219).

W uznaniu zas³ug po³o¿onych dla rozwoju kultury w œrodowisku akademickim i wieloletni¹ dzia³alnoœæ wydawnicz¹
wojewoda czêstochowski Szymon Gi¿yñski przyzna³ St. Podobiñskiemu nagrodê w dziedzinie kultury i sztuki za rok 1998.

St. Podobiñski ¿onaty by³ z Ann¹ z Opoków, nauczycielk¹ polonistyki, zatrudnion¹ w Liceum im. Juliusza S³owackiego
w Czêstochowie i mia³ z ni¹ dwóch synów, Macieja i Rados³awa.

Zmar³ 6 stycznia 2003 r. i zosta³ pochowany na cmentarzu Kule w Czêstochowie, w Alei Zas³u¿onych.

Bart³omiej Szyndler

[1] Bibligrafia wybranych publikacji Stanis³awa Podobiñskiego za lata 1976-2000 znajduje siê w ksi¹¿ce: Stanis³aw Podobiñski,
Poradnik ortograficzny ze s³owniczkiem wyrazów najtrudniejszych i tekstami edytorsko-poprawnoœciowymi,
Czêstochowa 2001, s. 1165–1173.

Fot.:  P. Urbaniak
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POCI#G, KTÓRY BOMBARDOWA  CZO GI
Biblioteka G!ówna Akademii im. Jana D!ugosza w Cz#stochowie zaprasza na otwarcie wystawy: „Poci$gi

pancerne w bitwie pod Mokr$ 1 wrzesie" 1939”.

KULTURA

Na wystawie bêd¹ zaprezentowane zbiory Biblioteki oraz Józefa Andrzeja Bossowskiego ze Stowarzyszenia „Twierdza
Czêstochowa” dotycz¹ce bitwy, jaka rozegra³a siê 1 wrzeœnia 1939 roku pod Mokr¹ w powiecie k³obuckim. Pokazujemy
pozycje ksi¹¿kowe, publikacje naukowe, artyku³y z czasopism, a tak¿e dawne fotografie z pola walki oraz elementy
uzbrojenia. Wœród  prezentowanych materia³ów znajduj¹ siê te¿ plansze ukazuj¹ce historiê 2 Dywizjonu Poci¹gów 
Pancernych, który do 1939 roku stacjonowa³ w Niepo³omicach. Jest to poci¹g nr 53 „Œmia³y” i nr 52 „Pi³sudczyk”. Celem
wystawy jest przypomnienie 70-tej rocznicy bitwy oraz zachêcenie do zg³êbienia wiedzy  o historii polskich poci¹gów
pancernych. St¹d na wystawie znajdziemy wiele ciekawych pami¹tek poœwiêconych batalii, jaka rozegra³a siê na terenie
wsi Mokra i w jej pobli¿u. W gablotach obok ksi¹¿ek, map, dokumentacji technicznej sprzêtu u¿ytego w bitwie, znajdziemy
amunicjê, wyposa¿enie, jakim dysponowali ¿o³nierze. Ciekawym eksponatem wydaje siê byæ mundur polskiego u³ana.
Wœród plansz i reprodukcji znajdziemy sporo fotografii, a tak¿e interesuj¹ce schematy poci¹gów pancernych. To nie
jedyne atrakcje, jakie zapowiadaj¹ siê w zwi¹zku z rocznic¹ bitwy…

– Ju¿ teraz serdecznie zapraszam do wziêcia udzia³u w inscenizacji bitwy pod Mokr¹ – zachêca³ w czasie wernisa¿u
wystawy – Józef Andrzej Bossowski ze Stowarzyszenia „Twierdza Czêstochowa”. – Starannie przygotowujemy siê do
odegrania rekonstrukcji. W tym celu oprócz informacji na temat samej
bitwy, postanowiliœmy wykorzystaæ tyle eksponatów, ile tylko zdo³amy
pozyskaæ. Bêd¹ samoloty, artyleria, czo³gi, broñ sieczna, postaramy siê
zainscenizowaæ nawet szpital polowy… Mam nadziejê, ¿e wszystkie te
atrakcje wp³yn¹ na ugruntowanie pamiêci o bitwie i zarazem bêd¹ zachêt¹
dla m³odych pokoleñ, by interesowaæ siê, a mo¿e nawet pasjonowaæ
histori¹…

Inscenizacjê bitwy pod Mokr¹ bêdziemy mogli obejrzeæ 30 sierpnia
2009 roku (z zapowiedzi organizatorów wynika, ¿e rekonstrukcja odbêdzie
siê w pobli¿u pomnika upamiêtniaj¹cego bohaterów wrzeœnia 1939).
Natomiast wystawê mo¿na zwiedzaæ do koñca marca.

Marek Makowski

„BYSTRE  14”

Fascynacja prof. Zdzis³awa Wiatra prawos³awiem zrodzi³a siê ponad dziesiêæ lat temu. Impulsem sta³ siê wyjazd
do szko³y pisania ikon ojca Leoncjusza Teofiluka w Bielsku Podlaskim. Fascynacja zrodzi³a siê równolegle, wprost
proporcjonalnie kontrastuj¹c razem na jednej p³aszczyŸnie jako sztuka i jej na³adowany pozytywn¹ energi¹ przekaz plus
sacrum ukryte w naukach pierwotnego chrzeœcijañstwa, gdzie cz³owiek przez kolejne lata dojrzewaj¹c uzyskuje odpowiedzi
na zrodzone wraz z grzechem pierworodnym pytania…

– Fascynacja prawos³awiem i to, co uzyska³em dziêki tym zainteresowaniom na przestrzeni ponad dziesiêciu lat, to
przede wszystkim bli¿sze poznanie Biblii. Dla mnie jest ona niewyczerpalnym Ÿród³em poznania, czym jest cz³owiek i
jakie jest jego przeznaczenie. Pismo Œwiête stwarza mo¿liwoœæ poznania w³asnej duszy i tego, co nas determinuje. To
tak jak gdyby podró¿owaæ w g³¹b samego siebie i dowiadywaæ siê – zdradza Zdzis³aw Wiatr.

Zainteresowanych poznaniem „przygody prof. Zdzis³awa Wiatra z prawos³awiem” zapraszamy na wystawê
zatytu³owan¹ „Pejza¿e prawos³awne”. Sk³ada siê na ni¹ integralny cykl ponad dwudziestu obrazów i grafik wykonanych
podczas podró¿y artysty na po³udnie i wschód Polski. Wœród prac znajdziemy pejza¿e, portrety, czasem zaskakuj¹ce
detale uchwycone okiem artysty i przeniesione na p³ótno ukazuj¹ce sprzêty czy budowle mocno zagro¿one przez czas
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KSI$STWO WARSZAWSKIE W HISTORII
I TRADYCJI NAPOLEO"SKIEJ

4 marca 2009 roku, o godzinie 13.00, w Sali Reprezentacyjnej Ratusza Miejskiego
w Cz#stochowie, odby!a si# promocja ksi$&ki „Ksi#stwo Warszawskie w historii

i tradycji napoleo"skiej (1807 – 2007)”.

Stanowi ona pok³osie miêdzynarodowej konferencji naukowej, zorganizowanej we wrzeœniu
2007 roku, z okazji dwusetnej rocznicy utworzenia Ksiêstwa Warszawskiego. Pomys³odawcami
konferencji byli prof. Bart³omiej Szyndler i prof. Tadeusz Srogosz, a organizatorami pracownicy
Zak³adu Historii XIX Wieku i Zak³adu Metodologii Historii, Instytutu Historii Akademii im. Jana
D³ugosza w Czêstochowie.

Promocja mia³a na celu upowszechnienie wœród historyków i pasjonatów epoki napoleoñskiej
najnowszych badañ z tego zakresu. Zorganizowana ona zosta³a przez Instytut Historii AJD
i Muzeum Czêstochowskie. Zaproszeni na promocjê zostali m.in.: prezydent miasta Czêstochowy, którego reprezentowa³
Ireneusz Kozera – naczelnik Wydzia³u Kultury i Sztuki Urzêdu Miasta Czêstochowy, rektor AJD dr hab. in¿. prof. AJD
Zygmunt B¹k oraz dziekan Wydzia³u Filologiczno-Historycznego dr hab., prof. AJD Dariusz Z³otkowski. W imieniu
gospodarzy sesji g³os zabrali równie¿: dyrektor Instytutu Historii AJD dr Marceli Antoniewicz i dyrektor Muzeum
Czêstochowskiego mgr Janusz Jadczyk. W promocji wziê³o udzia³ kilku uczestników wspomnianej konferencji: prof.
Bart³omiej Szyndler, dr hab., prof. AJD Dariusz Z³otkowski, dr Maciej Tr¹bski, dr Katarzyna Bucholc-Srogosz, dr Robert
Szwed, dr Zdzis³aw Janeczek (z Akademii Ekonomicznej im. Karola Adamieckiego w Katowicach), dr Norbert Morawiec,
dr Anna Czerniecka-Haberko i dr Beata Urbanowicz.

Prezentowana ksi¹¿ka wydana zosta³a pod redakcj¹ Katarzyny Bucholc-Srogosz i Macieja Tr¹bskiego. Znajduj¹ siê
w niej artyku³y o bardzo ró¿nej tematyce (politycznej, wojskowej, prawnoustrojowej, ekonomicznej, oœwiatowej, kulturalnej,
bibliograficznej i historiograficznej), które znacz¹co poszerzaj¹ stan wiedzy o epoce napoleoñskiej.

Ksi¹¿ka wydana zosta³a przez Wydawnictwo im. Stanis³awa Podobiñskiego, staraniem Instytutu Historii AJD oraz
dziêki wsparciu finansowemu Urzêdu Miasta Czêstochowy i przy wspó³udziale Muzeum Czêstochowskiego.

Maciej Tr¹bski

i brak pamiêci ze strony cz³owieka, który je kiedyœ stworzy³.
Wœród nich uwagê moj¹ zwróci³ obraz uwieczniaj¹cy drzwi
chyl¹cej siê ku ruinie cerkwi, który ochrzci³em „Bystre 14”.
Symbol zamkniêtych drzwi chêtnie wykorzystywany przez
artystów jako metafora przemijania uœwiadamia, i¿ czas i co
by nie powiedzieæ, egzotyk¹ tematu nastraja ku zadumie…
Wszak na opak drzwi, to taki element konstrukcji, który kiedyœ
zamkniêty w przysz³oœci mo¿e zostaæ na nowo otwarty. Wysoki
kunszt artysty po³¹czony z ciep³em oraz wyra¿ony pasj¹,
z jak¹ podszed³ do tematu stanowi¹, ¿e czas spêdzony na
wystawie w Oœrodku Promocji Kultury „Gaude Mater” bêdzie
niezapomnianym prze¿yciem. Wernisa¿ wystawy odby³ siê
6 marca 2009 roku.

Marek Makowski
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BIBLIOTEKA G ÓWNA AJD

JASNA GÓRA W ZBIORACH
BIBLIOTEKI G ÓWNEJ AJD

18 grudnia w galerii Biblioteki G³ównej Akademii im. Jana D³ugosza otwarto
kolejn¹ ekspozycjê prezentuj¹c¹ zbiory biblioteki dotycz¹ce Jasnej Góry z ró¿nych
okresów jej istnienia. Eksponaty pokazane na wystawie pochodz¹ w wiêkszoœci
ze zbiorów specjalnych  biblioteki.

Wœród prezentowanych materia³ów na szczególn¹ uwagê zas³uguje zbiór 13
litografii barwnych z 1926 roku autorstwa Jana Gumowskiego, drzeworyty Józefa
Hollaka, Kazimierza Wiszniewskiego,  zbiór drzeworytów sztorcowych
z „Tygodnika Ilustrowanego” i „K³osów” z lat 1859–1890 oraz   miedzioryt
z oko³o 1710 roku. Ponadto mo¿na zobaczyæ  chromolitografie m. in. „Obraz
Cudowny Matki Boskiej Czêstochowskiej” z 1880 roku, fotografie „Widoki
z Czêstochowy” z 1898 roku, kolekcje pocztówek wydanych do 1939 roku,
a tak¿e przewodniki.  Ciekawostk¹ wœród nich jest przewodnik  Józefa Lompy
wydany w 1860 roku. Pokazujemy równie¿ pozycje albumowe i ksi¹¿kowe,
pocz¹wszy od XIX wieku do chwili obecnej.

Do wystawy wydano okolicznoœciowy katalog zawieraj¹cy wykaz grafik
i publikacji wykorzystanych przy opracowaniu wystawy.

Tak  w XVI wieku pisa³ o Jasnej Górze kanonik kolegiaty œwiêtej Anny w Krakowie Grzegorz z Sambora:
Wiedz o tym, ¿e jest miejsce œród polskiej ziemicy,
Daj¹ce piêkny widok ku œl¹skiej granicy.
Tutaj wznosi siê góra wysoka, nad któr¹
Nie masz milszej – st¹d zwie siê jedna Jasn¹ Gór¹.

Teresa Kulisiewicz

STYPENDYSTKA „M ODEJ POLSKI”

Ogromne wyró¿nienie spotka³o Instytut Muzyki Akademii im. Jana D³ugosza.
Minister Kultury i Dziedzictwa Narodowego RP Bogdan Zdrojewski doceni³ Ewê
Jab³czyñsk¹ asystentkê pracuj¹c¹ w Instytucie, przyznaj¹c jej Stypendium „M³oda
Polska”. Te z pewnoœci¹ pozwoli na dalszy rozwój utalentowanej gitarzystki. Warto
podkreœliæ, i¿ Ewa Jab³czyñska, absolwentka Akademii Muzycznej w Katowicach
im. Karola Szymanowskiego, jest ju¿ stypendystk¹ Ministra Kultury i Dziedzictwa
Narodowego, które otrzyma³a za wyró¿niaj¹ce osi¹gniêcia muzyczne i naukowe
(szerzej na temat drogi naukowej stypendystki pisaliœmy w numerze 1/2008 Res
Academicae).

O stypendium Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego RP „M³oda Polska”
mog¹ ubiegaæ siê m³odzi artyœci do 35 roku ¿ycia, którzy posiadaj¹ wybitne osi¹gniêcia
w takich dziedzinach jak: film, fotografia, literatura, muzyka, sztuki wizualne, taniec,
teatr czy krytyka artystyczna. Przyznane œrodki mog¹ zostaæ przeznaczone na
potrzeby konkretnego projektu artystycznego zakup niezbêdnego sprzêtu potrzebnego
w pracy artystycznej, a tak¿e studia, sta¿e i rezydencje zagraniczne.

ASC
Fot.: arch.
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EUROPEANA - CYFROWA KOLEKCJA
EUROPEJSKIEGO DZIEDZICTWA KULTURY
20 listopada 2008 roku na konferencji naukowej „Biblioteka i informacja w 2008 roku” zorganizowanej przez

Instytut Bibliotekoznawstwa i Informacji Naukowej UMCS w Lublinie pracownice Biblioteki G³ównej AJD Lena Kamiñska-
Mazur i Agata Bo¿ek przedstawi³y referat na temat „Europeana – cyfrowa kolekcja europejskiego dziedzictwa
kultury”. W sposób nie zamierzony wyst¹pienie zbieg³o siê z uroczyst¹ inauguracj¹ dzia³alnoœci internetowego portalu
Europejskiej Biblioteki Cyfrowej. Utworzenie Europeany by³o jedn¹ z najwa¿niejszych inicjatyw Unii Europejskiej na
rzecz rozwoju spo³eczeñstwa informacyjnego. Proces maj¹cy na celu powstanie wspólnego dostêpu online do zasobów
dziedzictwa kultury starego kontynentu zapocz¹tkowa³ w 2005 roku list przywódców szeœciu europejskich pañstw (w tym
Polski) do w³adz Unii Europejskiej zawieraj¹cy propozycjê utworzenia paneuropejskiej biblioteki cyfrowej. W odpowiedzi
na ten apel podjêto szereg dzia³añ, które doprowadzi³y do udostêpnienia poprzez wielojêzyczny portal internetowy przesz³o
2 milionów obiektów cyfrowych ró¿nego typu i formatu, pochodz¹cych z digitalizuj¹cych swe zasoby, najwiêkszych
europejskich oœrodków kultury, nauki i informacji. Na stronie internetowej www.europeana.eu internauci maj¹ dostêp do
ksi¹¿ek, map, nagrañ, fotografii, dokumentów archiwalnych, obrazów i filmów z bibliotek narodowych i instytucji kulturalnych
z dwudziestu siedmiu pañstw cz³onkowskich UE.

Etymologia nazwy portalu, (europeana – po ³acinie „europejskie”) ma nawi¹zywaæ do tradycyjnej nomenklatury
wielkich bibliotek staro¿ytnych i europejskich np. Aleksandriny, a jednoczeœnie wskazywaæ na ró¿norodnoœæ udostêpnianych
przez ni¹ zasobów.

W zasiêgu myszki u¿ytkownicy Europeany znajd¹ kopie cyfrowe zasobów drukowanych i rêkopisów, nierzadko tzw.
„bia³e kruki”, które do tej pory udostêpniane by³y wybrañcom w pilnie chronionych bibliotecznych czytelniach zbiorów
specjalnych. Dziêki temu, ¿e europejskie muzea, takie jak paryski Luwr i amsterdamskie Rijksmuseum, dostarczy³y cyfrowe
zapisy obrazów i obiektów ze swoich kolekcji mo¿na, nie wychodz¹c z domu, podziwiaæ najwiêksze arcydzie³a sztuki.
Tak¿e archiwa udostêpni³y wa¿ne dokumenty pañstwowe, a Francuski Narodowy Instytut Sztuk Audiowizualnych (INA)
dostarczy³ 80 tysiêcy zapisów programów z XX wieku, w tym np. sekwencje zdjêciowe z pól bitew we Francji z 1914 r.

Ponadto dostêpny w wersji Web 2.0 portal Europejskiej Biblioteki Cyfrowej stanowiæ ma miejsce interaktywnego,
kreatywnego uczestnictwa dostêpnego dla wszystkich, którzy pragn¹ mieæ swój wk³ad w kulturê europejsk¹ i dzieliæ siê
ni¹ z innym. Po rejestracji na portalu, mo¿na bêdzie zostaæ aktywnym cz³onkiem spo³ecznoœci Europeany i samodzielnie
decydowaæ o sposobie prezentacji
dokumentów, kontrolowaæ w³asne konto,
zachowaæ wyszukane obiekty, tworzyæ
historie wyszukiwañ, komentowaæ
i tagowaæ.

Warto odwiedziæ strony Europeany
– pierwszej unijnej biblioteki cyfrowej,
stanowi¹cej milowy krok w digitalizacji
i upowszechnianiu europejskiego dziedzi-
ctwa kulturowego. Tym bardziej, ¿e jej
zasoby bêd¹ stale siê powiêkszaæ,
a w 2010 roku maj¹ obejmowaæ 10
milionów  cyfrowych kopii dzie³ wolnych
od praw autorskich oraz aktualne
publikacje i wyniki badañ naukowych.

Agata Bo¿ek,
Lena Kamiñska-Mazur
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MI$DZYNARODOWY DZIE"
WOLONTARIUSZA NA AJD

Wydaje siê, ¿e nie ma lepszego miejsca, aby propagowaæ ideê
wolontariatu nad uczelniê o pedagogicznych korzeniach. Z tego za³o¿enia
wysz³a równie¿ grupa studentek, które 19 grudnia w gmachu g³ównym
Akademii im. Jana D³ugosza zorganizowa³y obchody Miêdzynarodowego
Dnia Wolontariusza.

Inicjatywa ta by³a czêœci¹ projektu animacji spo³ecznej pod nazw¹
„Rozpowszechnianie informacji o wolontariacie wœród studentów”, który
zosta³ zorganizowany i opracowany przez cztery studentki V roku pedagogiki
spo³ecznej i terapii pedagogicznej: Agnieszkê Grabiñsk¹, Olgê Jagusiak, Anetê
Filipczak oraz Annê Juliê Cerzniewsk¹. Warto zaznaczyæ, i¿ aby projekt
móg³ udaæ siê w takiej formie, realizatorki zaprosi³y do wspó³pracy szereg
instytucji w tym: Dziekana Wydzia³u Pedagogicznego, Studenckie Naukowe
Ko³o Terapeutów, Centrum Informacji i Wolontariacie, szereg instytucji
pozarz¹dowych oraz media.

G³ównym celem organizatorek Dnia by³o dostarczenie studentom wiedzy
o wolontariacie, ale odbywaæ siê to mia³o poprzez dostêp do aktualnych
informacji o placówkach, zapoznanie z prawami i obowi¹zkami
wolontariusza, z praktyczn¹ stron¹ wolontariatu oraz propagowanie tej idei
– nie od dziœ wiadomo, ¿e wolontariat jest jedn¹ z najlepszych metod na
podnoszenie swoich kwalifikacji zawodowych oraz umiejêtnoœci.

Impreza by³a przygotowana na kszta³t swoistych targów wolontariatu
organizacji czêstochowskich. Dodatkowo przeprowadzone zosta³o szkolenie
dla przysz³ych wolontariuszy oraz spotkanie pocz¹tkuj¹cych wolontariuszy
z doœwiadczonymi, którzy dzielili siê swoj¹ wiedz¹ i spostrze¿eniami.
Oczywiœcie wszystkie te dzia³ania w swoim zamyœle mia³y na uwadze zaktywizowanie studentów do podjêcia tego typu
inicjatyw. Dzieñ Wolontariatu mo¿e staæ siê dodatkowym impulsem do przemyœleñ, a czêstokroæ zmiany postaw, gdy¿
zauwa¿alny jest wyraŸnie spadek zainteresowania podjêciem pracy spo³ecznej, pracy non-profit. Jak mówi jedna
z organizatorek Agnieszka Grabiñska - chcia³byœmy, aby by³a to impreza cykliczna. Gratuluj¹c pomys³u mo¿na ¿yczyæ
zatem, aby przyniós³ on zamierzony owoc.

Adrianna Sarnat-Ciastko,
fot.: A.J. Cerzniewska

Studentka V roku pedagogiki opiekuñczo-resocjalizacyjnej Michalina Rutkowska otrzyma³a po raz kolejny stypendium
Ministra Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego. Stypendium zosta³o jej przyznane za wybitne
osi¹gniêcia w nauce oraz dzia³alnoœci naukowo-spo³ecznej. Michalina jest m.in.
zaanga¿owana w dzia³alnoœæ Ko³a Naukowego Resocjalizacji im. Natalii Han-Ilgiewicz,
które prê¿nie rozwija siê na Wydziale Pedagogicznym. Takie wyró¿nienie jest istotnym
znakiem, i¿ studenci Akademii im. Jana D³ugosza s¹ doceniani w szerszym œrodowisku,
a przede wszystkim pokazuje, i¿ warto inwestowaæ swój czas i zaanga¿owanie w naukê
oraz dzia³alnoœæ wolontaryjn¹. Stypendium wrêczy³ Michalinie Rutkowskiej 29 stycznia
JM Rektor AJD dr hab. in¿. Zygmunt B¹k, prof. AJD.

ASC

WYRÓ%NIENIE DLA STUDENTKI
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WYCIECZKA DO SEJMU
W dniu 15 stycznia odby³a siê wycieczka do Trybuna³u

Konstytucyjnego oraz Sejmu Rzeczpospolitej Polskiej w Warszawie
zorganizowana przez Ko³o Naukowe Myœli Administracyjno-Prawnej
w Instytucie Administracji, którego opiekunami naukowymi s¹ mgr
Dagmara Szmal i mgr Marcin Halkiewicz. Organizacjê wizyty
w Sejmie wspiera³o tak¿e biuro poselskie pani pose³ Haliny
Rozpondek. W wycieczce uczestniczyli nauczyciele akademiccy
oraz studenci kierunku Administracja.

Celem wyjazdu by³o pog³êbienie wiedzy teoretycznej, jak¹
studenci zdobywaj¹ na zajêciach. Pierwszym punktem na trasie
wycieczki by³ Trybuna³ Konstytucyjny. Uczestniczy wycieczki zostali
oprowadzeni po budynku Trybuna³u. Mieli mo¿liwoœæ obejrzenia miêdzy innymi sal, w których odbywaj¹ siê rozprawy.
W tzw. ma³ej sali rozpraw dyrektor Biura Trybuna³u Konstytucyjnego wyg³osi³ krótki wyk³ad na temat historii s¹dów
konstytucyjnych w Polsce i na œwiecie. Studenci pytali tak¿e o mo¿liwoœæ podjêcia praktyk, sta¿u czy w koñcu zatrudnienia
w Trybunale Konstytucyjnym.

Po obiedzie w restauracji sejmowej uczestnicy wycieczki zostali zaproszeni do zwiedzenia siedziby Sejmu RP. G³ówn¹
atrakcj¹ by³ wizyta na sali obrad. Studenci zwiedzili tak¿e hol g³ówny, znany z transmisji telewizyjnych, oraz salê kolumnow¹.
Przewodnik odpowiada³ na nurtuj¹ce studentów pytania dotycz¹ce zarówno samego budynku Sejmu jak i  zwyczajów tu
panuj¹cych.

Wycieczka by³a doœwiadczeniem bardzo inspiruj¹cym, a zainteresowanie ni¹ studentów by³o tak ogromne, i¿ z du¿ym
prawdopodobieñstwem podobne wyjazdy bêd¹ organizowane w przysz³oœci.

Ewelina ¯elasko-Makowska

%EBY LECIA  JAK NAJDALEJ…
11 lutego odby³y siê czêstochowskie eliminacje do Mistrzostw Œwiata w rzucie

papierowym samolocikiem – RedBull Paperwings. Wszystko mia³o miejsce
w budynku Akademii Jana D³ugosza przy ulicy Waszyngtona (w auli.) Do eliminacji
przyst¹pi³o blisko 60 studentów z ró¿nych czêstochowskich uczelni, choæ byli równie¿
studenci z Radomia, Warszawy, Krakowa, £odzi czy Gliwic. Zjawi³y siê tak¿e
w doœæ licznej grupie media – telewizja, radio, gazety. Studenci zmagali siê w trzech
ró¿nych konkurencjach, tworz¹c odpowiednie ,,machiny lotnicze” do
poszczególnych startów. W pierwszej na najdalszy lot wygra³ Jakub Karolczyk
osi¹gaj¹c 17 metrów, drugie miejsce zaj¹³ Micha³ W³odarczyk, natomiast trzecie –

niewiasta Olga KluŸniak. Najdalszy jednak lot odda³ Jakub Sosnowski niestety rzut by³ spalony, poniewa¿ przekroczy³ liniê.
W rzucie na czas sta³a siê rzecz niebagatelna, poniewa¿ Jakub Karolczyk rzuci³ samolotem tak, i¿ ten utrzymywa³ siê
w powietrzu 6,26 sekund, co jest aktualnie najlepszym czasem polskich eliminacji, i ma on du¿¹ szansê wyjechaæ na fina³y
do Salzburga. Drugie miejsce zaj¹³ Waldemar Szymañski z wynikiem 4,79 sekund, co daje mu 7 miejsce w Polsce, trzecie
miejsce przypad³o Jakubowi Sosnowskiemu z wynikiem 4,19 sekundy. Z racji tego, i¿ regulamin pozwala na sklasyfikowanie
tylko w jednej konkurencji, dlatego Jakub Karolczyk wybra³ lot na czas i jest jej liderem. W ostatniej konkurencji –
akrobacji, sêdziami oceniaj¹cymi byli prorektor prof. Eligiusz Ma³olepszy, Tomasz Skalski, oraz Sebastian Wewiór. Wed³ug
nich najlepiej zaprezentowa³ siê Krzysztof Ga³ecki i on zosta³ zwyciêzc¹.  Po raz kolejny studenci udowodnili, ¿e s¹
kreatywnymi osobami oraz, ¿e studia to nie tylko nauka, lecz te¿ spêdzanie weso³o czasu.  Podsumowaniem mo¿e byæ
opinia jednego ze startuj¹cych ,,niewa¿ne gdzie, jak, kiedy liczy siê zabawa i ¿eby lecia³...”

Krzysztof Koœciañski

Fot.: arch.
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PROJEKTOR – WOLONTARIAT STUDENCKI
Mo¿na uznaæ, ¿e wolontariat jest rodzajem wspó³pracy miêdzy osob¹, która potrzebuje pomocy a t¹,

która w sposób spo³eczny pragnie jej udzieliæ. Bez w¹tpienia daje on wspania³e perspektywy obu stronom
tego dialogu – wolontariuszowi oferuje zdobycie doœwiadczenia, umiejêtnoœci, bezinteresownego otwarcia
siê na potrzeby innych, satysfakcji, której nie da siê zmierzyæ materialnie. Z kolei osobie potrzebuj¹cej
radoœæ, szansê, nadziejê na lepsze jutro, œwiadomoœæ obecnoœci drugiego cz³owieka. Szans¹ na

doœwiadczenie tego typy pracy jest udzia³ w projekcie „Projektor - wolontariat studencki”, który jest programem Polsko-
Amerykañskiej Fundacji Wolnoœci realizowanym przez Polskie Stowarzyszenie Pedagogów i Animatorów KLANZA.
Program ten odbywa siê po honorowym patronatem prof. Jerzego Buzka, który jako honorowy wolontariusz równie¿
bierze udzia³ w jego realizacji, odwiedzaj¹c w ubieg³ym roku m.in. szko³y w Turowie, Koszêcinie i Kamieñskich M³ynach.
Warto zaznaczyæ i¿ swój udzia³ w realizacji „Projektora” maj¹ równie¿ studentki Akademii im. Jana D³ugosza: Kasia Ul,
Kasia Gorzelak i Iza Zieliñska.

„PROJEKTOR - wolontariat studencki” stanowi przestrzeñ dla twórczego dzia³ania, w której mo¿na realizowaæ
kreatywne projekty edukacyjne. Celem programu jest dotarcie do dzieci i m³odzie¿y z ma³ych miejscowoœci z aktywnoœci¹
i wiedz¹ studentów, którzy przekazuj¹ pozytywne wzorce osobowe i swoj¹ postaw¹ zachêcaj¹ uczniów do dalszego
rozwoju, do uwierzenia, ¿e niemo¿liwe jest mo¿liwe. Projekty edukacyjne mog¹ byæ realizowane zarówno w czasie roku
szkolnego, jak i w trakcie ferii zimowych i wakacji, przez co staj¹ siê ciekaw¹ i po¿yteczn¹ form¹ organizacji czasu

wolnego dzieci i m³odzie¿y. Studenci poprzez realizacjê
projektów edukacyjnych sprawiaj¹, ¿e szko³a staje siê
miejscem ciekawych wydarzeñ, ogniskuj¹cych uwagê
spo³ecznoœci lokalnej. Wolontariusze maj¹ ponadto szansê
na poznanie innych studentów z terenu ca³ego kraju, i
wspóln¹ z nimi realizacjê kolejnych pomys³ów. Co nale¿y
podkreœliæ, realizatorzy programu zapewniaj¹  zwrot
kosztów zakupu materia³ów niezbêdnych do przepro-
wadzenia projektu (do wysokoœci 151 z³otych brutto).
Ka¿dy wolontariusz otrzymuje dodatkowo zwrot kosztów
dojazdu do miejsca realizacji projektów systematycznych
i z powrotem, do miejsca zamieszkania. Przy realizacji
projektów wakacyjnych – w tym feryjnych, koszty
podró¿y pokrywane s¹ bez wzglêdu na odleg³oœæ. Ka¿dy
student-wolontariusz w czasie przygotowania i realizacji
projektu edukacyjnego jest ubezpieczony od nastêpstw
nieszczêœliwych wypadków oraz od odpowiedzialnoœci
cywilnej. W przypadku projektów wakacyjnych – w tym
feryjnych – szko³a zapewni wolontariuszom wy¿ywienie
i zakwaterowanie.

Wiêcej informacji na temat „Projektora” mo¿na
uzyskaæ na stronie www.projektor.org.pl lub
www.inspiruj.pl. Mo¿na skorzystaæ z bezp³atnej  infolinii
(dla abonentów TP SA  i Orange) 0 800 444 131 lub
skontaktowaæ siê z Regionalnym Koordynatorem tel:
502352169. Ponadto mo¿na odwiedziæ czêstochowsk¹
siedzibê PSPiA  KLANZA  w ka¿d¹ œrodê w godz 15:00-
16:00 w Szkole Podstawowej nr 39 ul. Kopernika 79/87

Anna Grabowska
Regionalny Koordynator Programu

W SKRÓCIE...

Z£OTY STUDENT Z³oty medal zdoby³ £ukasz Wabnic
(student AJD, II rok kierunku politologia) podczas Mistrzostw
Europy w dyscyplinie Karate Tsunami w full-contakcie kumite
open seniorów. £ukasz jest zawodnikiem Klubu Sportowego
„Start”. Mistrzostwa Europy odby³y siê pod Bytomiem w dniach
15-16 listopada 2008 r.

STUDENCKIE STRONY Dwie strony internetowe
poœwiêcone sprawom studenckim zosta³y przygotowane przez
studentów Wydzia³u Pedagogicznego. Pierwsza http://
www.wp.ajd.czest.pl/studenci/ zawiera najpotrzebniejsze
informacje, które pozwol¹ ³atwiej poruszaæ siê w œwiecie
dziekanatów, planów zajêæ i statutu uczelni. Druga to forma
gazety on-line, na której mo¿na wymieniæ siê pogl¹dami z ¿ycia
czêstochowskich ¿aków, odnaleŸæ ciekawe atyku³u i linki –
http://www.wp.ajd.czest.pl/gazeta_on-line. Twórcy stron
serdecznie zapraszaj¹ do wspó³pracy i odwiedzin.

WYJ¥TKOWE STYPENDIA NIEZWYK£EJ UCZELNI
Polscy studenci mog¹ staraæ siê o wyj¹tkowe stypendia
niezwyk³ej uczelni - KAUST Discovery Scholarship. Institute
of International Education (IIE) zaprasza w imieniu King
Abdullah University of Science and Technology (KAUST),
na program stypendialny dla studentów kierunków
in¿ynierskich i technologicznych. Szczegó³owe informacje na
temat stypendium oraz formularze aplikacyjne na stronie:
www.kaust.edu.sa/discovery

MM
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„POS UCHAJ CZEGO NIE MÓWI$”...

To tytu³ krótkiego tekstu, zarazem scenariusza spektaklu
autorstwa Piotra Nity absolwenta Akademii im. Jana
D³ugosza, który odnosi siê do funkcjonowania spo³ecznego
osób upoœledzonych umys³owo. Otoczenie takich osób pe³ne
jest stereotypów, ocen, sloganów i pogl¹dów, które mniej lub
bardziej wp³ywaj¹ na ich ¿ycie. Opinie skrajne, generalizuj¹ce,
powierzchowne czêsto powoduj¹, i¿ przed osobami
z upoœledzeniem piêtrz¹ siê zewnêtrzne trudnoœci
uniemo¿liwiaj¹ce, blokuj¹ce rozwój.

To jak trudny jest ten temat i jak intensywne budzi emocje
mo¿na by³o odczuæ podczas spektaklu „Pos³uchaj czego nie
mówiê”, który zosta³ wykonany przez Teatr Autorski Blee
16 grudnia 2008 roku w auli Akademii im. Jana D³ugosza.
Widzowie mogli podziwiaæ dwóch aktorów, którzy odgrywali
fragmentaryczn¹ dram¹ wchodz¹c odpowiednio w role
rodziców, opiekunów, teoretyków: Micha³a Hupê – honorowego cz³onka Teatru
Akademickiego AJD „naJana”, absolwenta historii oraz partneruj¹c¹ mu Wiolettê
Kuliœ – absolwentkê filologii polskiej, która znana jest czêstochowskiej publicznoœci
ze swej dzia³alnoœci aktorskiej oraz edukacyjnej, a obecnie prowadzi warsztaty
teatralne w jednej z czêstochowskich szkó³. Aktorzy Teatru Autorskiego Blee nie
próbowali zbudowaæ na scenie postaci, próbuj¹c wczuæ siê w upoœledzonych, zamiast
tego starali siê metaforycznie odtworzyæ ich ¿ycie poprzez kalejdoskop emocji
ukrytych w wyra¿anych na co dzieñ pogl¹dach. Wa¿nym aktorem tego spektaklu
by³y równie¿ zabawki, które jednak nie s³u¿y³y typowym swoim celom, ale
wykorzystywane by³y w zupe³nie inny sposób, czêsto s³u¿¹c budowaniu bariery,
która stawa³a na drodze aktywnoœci postaci utrudniaj¹c, b¹dŸ uniemo¿liwiaj¹c jej
dalsz¹ drogê.

Spektakl spotka³ siê z uznaniem zgromadzonej publicznoœci. Szczególnie jednak
wartoœciowe by³o to, i¿ odby³ siê on bezp³atnie, co umo¿liwi³o udzia³ szerszej
publicznoœci. Warto dodaæ, i¿ wydarzenie to uœwietni³ pokaz gry na skrzypcach
Karoliny Œwitalskiej oraz rozmowa panelowa poprowadzona przez Annê Koœciañsk¹,
w której udzia³ wziêli równie¿ Pe³nomocnik Prezydenta Miasta Czêstochowy ds.
Organizacji Pozarz¹dowych Robert Kêpa oraz Jolanta Sulema - Pe³nomocnik
Prezydenta Miasta Czêstochowy ds. Osób Niepe³nosprawnych.

Organizatorami pokazu byli: Teatr Autorski Blee, Polskie Stowarzyszenie na
Rzecz Osób z Upoœledzeniem Umys³owym Ko³o w Czêstochowie oraz Akademia
im. Jana D³ugosza w Czêstochowie.

Adrianna Sarnat-Ciastko

Graj¹ca na skrzypcach
Karolina Œwitalska
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STUDENCKA GAZETA ON-LINE WYDZIA U
PEDAGOGICZNEGO – RUSZY A!

Po kilkunastu, a mo¿e i nawet kilkudziesiêciu tygodniach zmagañ, jakie zapocz¹tkowa³a propozycja powstania takiego
portalu internetowego, w koñcu uda³o siê doprowadziæ przedsiêwziêcie do ostatecznego fina³u. 25 lutego nast¹pi³o oficjalne
otwarcie strony gazety. Wywieszono plakat na uczelni, rozdano ulotki oraz umieszczono informacje na stronach uczelnianych.

Dziêki badaniom ankietowym, przeprowadzonym na wydziale pedagogicznym w roku ubieg³ym, ustalono, i¿ za gazet¹
tak¹ opowiedzia³o siê ponad 90% studentów. Tak liczne poparcie zmobilizowa³o nas do intensywnej pracy nad powstaniem
studenckiej gazety on-line.

Chc¹c wyjœæ na przeciw oczekiwaniom, jakie
deklarowane by³y w ankietach, stworzono
podstawowe dzia³y. Zdaniem studentów
najbardziej po¿¹dane by³y: ciekawe artyku³y
tematyczne (powi¹zane ze studiami), baza
humoru i cenne linki. Ca³a praca nad gazet¹
podporz¹dkowana by³a zebranym wczeœniej
opiniom. W trakcie tworzenia portalu dbano o to,
by mia³ on charakter zarówno edukacyjno-
informacyjny, jak i rozrywkowy. Mamy nadziejê,
¿e strona sprosta³a tym kryteriom. Bogaty zasób
treœci by³ naszym priorytetem. Stworzona zosta³a
ma³a czytelnia naukowa, czy obszerny dzia³
linków, oraz artyku³ów. Dodatkowo powsta³ dzia³
Wasze, w którym studenci mog¹ prezentowaæ
swoje dokonania.

Co jeszcze znajdziemy w gazecie? Poza
wspominanymi wczeœniej rozwi¹zaniami,
wpad³yœmy na pomys³ utworzenia ma³ego dzia³u
sond, w których studenci oddawaliby g³osy w danej sprawie. Jest to nowe przedsiêwziêcie, które powsta³o w ostatnich
dniach.

Maj¹c na uwadze wspominany wczeœniej aspekt edukacyjny, stworzy³yœmy dzia³ testów i quizów. Zamierzeniem
naszym jest sukcesywna jego rozbudowa. Do dyspozycji studentów jest tak¿e dzia³ og³oszeñ – serdecznie zapraszamy do
ich umieszczania.

Na zakoñczenie dodamy, i¿ strona posiada ksiêgê goœci – zachêcamy do wpisów. Wszelkie wnioski, pomys³y i sugestie
mo¿na s³aæ na adres redakcji: redakcja.ajdgazeta@gmail.com.

W najbli¿szej przysz³oœci planujemy stworzyæ mo¿liwoœæ komentowania artyku³ów.
Zachêcamy do odwiedzenia portalu.
Mi³ego klikania!

Redaktorzy,
Izabela Chróst

Anna Mikuta

Zapraszamy wszystkich na:

http://www.wp.ajd.czest.pl/gazeta_on-line/

Wygl¹d gazetki on-line
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EUROPEJSKIE RAMY KWALIFIKACJI
Cz&'( I

Do roku 2012 ka&de wydawane oficjalnie  wiadectwo po wiadczaj$ce kwalifikacje powinno mie% adnotacj#
wskazuj$c$ na jego po!o&enie w krajowej, a przez to i w europejskiej ramie kwalifikacji

Europejskie ramy kwalifikacji zosta³y wprowadzone do obszaru edukacyjnego Europy zaleceniem Parlamentu i Rady
Europejskiej z 23 kwietnia 2008 r. w sprawie ustanowienia europejskich ram kwalifikacji do uczenia siê przez ca³e ¿ycie.
Ich zapowiedzi mo¿na znaleŸæ m.in. w zaleceniu Parlamentu i Rady Europejskiej z 18 grudnia 2006 r. w sprawie kompetencji
kluczowych w procesie uczenia siê przez ca³e ¿ycie. Dla europejskiego obszaru szkolnictwa wy¿szego elementem
przygotowania do nich sta³ siê komunikat konferencji w Bergen z maja 2005 r. zalecaj¹cy prace nad strukturami kwalifikacji
dla szkolnictwa wy¿szego jako istotny element procesu boloñskiego.

Czym s¹ europejskie ramy kwalifikacji (podstawowe zasoby informacji znaleŸæ mo¿na na: http://ec.europa.eudgs/
education_culture) i jak maj¹ siê do wprowadzanych w ró¿nych krajach struktur kwalifikacji w obrêbie szkolnictwa
wy¿szego?

CO I KIEDY
Wed³ug wspomnianego zalecenia parlamentu oraz towarzysz¹cych mu dokumentów mo¿na powiedzieæ, ¿e europejskie

ramy kwalifikacji (ERK) s¹ wspólnym europejskim systemem odniesienia, który powi¹¿e krajowe systemy i ramy kwalifikacji
ró¿nych pañstw. W praktyce to narzêdzie prze³o¿enia i porównania poziomów kwalifikacji pomiêdzy krajami, co ma na
celu przede wszystkim: zwiêkszenie mobilnoœci na rynku pracy i dostêpnoœci dalszego uczenia siê. Europejskie ramy
kwalifikacji zosta³y zatem tak zaprojektowane, aby spe³niaæ rolê punktu odniesienia dla ró¿nych systemów i ram kwalifikacji
w Europie. Bior¹ pod uwagê ró¿norodnoœæ systemów krajowych i u³atwiaj¹ prze³o¿enie i porównanie systemów kwalifikacji
pomiêdzy pañstwami. W tym sensie stanowi¹ „meta” system dla ram/systemów krajowych.

W procesie wdra¿ania ERK zak³ada siê, ¿e ka¿dy kraj powinien odnieœæ swoje kwalifikacje krajowe (dyplomy,
zaœwiadczenia lub inne certyfikaty) do oœmiu poziomów ERK poprzez krajowe ramy kwalifikacji lub domniemane poziomy
w krajowym systemie kwalifikacji. Ostatecznie jednak wszystkie kwalifikacje przyznawane w Europie powinny zawieraæ
odniesienie do ERK.

Program wdro¿enia krajowych ram jest dobrowolny, ale dla krajów, które zdecyduj¹ siê na to, zalecane jest przyjêcie
nastêpuj¹cych terminów realizacji:

· do 2010 – powi¹zanie krajowych systemów edukacji z europejskimi ramami edukacji za pomoc¹ ram krajowych;
· do 2012 – umieszczanie na indywidualnych zaœwiadczeniach poœwiadczaj¹cych kwalifikacje odniesienie do

stosownego poziomu ram europejskich.
Do czasu og³oszenia rekomendacji z kwietnia 2008 r. nie podjêto w Europie próby wprowadzenia zestawu poziomów

odniesienia/deskryptorów opartych na efektach uczenia siê obejmuj¹cych wszelkie formy kwalifikacji oraz ca³y zakres ich
poziomów. Choæ cel tej operacji jest jasny i oczywisty – idzie o zwiêkszenie mobilnoœci edukacyjnej oraz na rynku pracy
osób posiadaj¹cych kwalifikacje, to wprowadzenie tego mechanizmu wymaga dobrego zrozumienia znaczeñ u¿ywanych
w niej terminów (czasem zmiany w stosunku do obecnie u¿ywanych). Oto kilka przyk³adów.

Kwalifikacja – formalny wynik procesu oceny i walidacji uzyskany w sytuacji, w której w³aœciwy organ stwierdza,
¿e dana osoba uzyska³a efekty uczenia siê zgodne z okreœlonymi standardami.

Komentarz – mamy tu rozbie¿noœæ z potocznym rozumieniem s³owa kwalifikacja w jêzyku polskim, a tak¿e
z terminologi¹ stosowan¹ w opisie „kwalifikacji standardów zawodowych”. Termin „kwalifikacja” jest prost¹ kalk¹ jêzykow¹
angielskiego s³owa qualification u¿ywan¹ ju¿ w wielu oficjalnych dokumentach – m.in. w oficjalnym t³umaczeniu
rekomendacji Parlamentu i Rady Europy. Jego przyjêcie wymagaæ bêdzie zmiany obyczaju jêzykowego, a trudno jest
znaleŸæ w jêzyku polskim stosowny inny termin.

Efekty uczenia siê – okreœlenie tego, co ucz¹cy siê wie, rozumie i potrafi wykonaæ po ukoñczeniu procesu uczenia
siê, które dokonywane jest w kategoriach wiedzy umiejêtnoœci i kompetencji.
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Komentarz – efekty uczenia siê s¹ zalecan¹ baz¹ do tworzenia wszelkich programów nauczania: od poziomu tworzenia
podstawy programowej w oœwiacie do okreœlania programów studiów doktoranckich.

Krajowy system kwalifikacji – oznacza wszystkie aspekty dzia³alnoœci pañstw cz³onkowskich zwi¹zane z uznawaniem
uczenia siê i inne mechanizmy ³¹cz¹ce kszta³cenie i szkolenie z rynkiem pracy i spo³eczeñstwem obywatelskim. Obejmuje
opracowanie i wdro¿enie rozwi¹zañ instytucjonalnych i procedur zwi¹zanych z zapewnianiem jakoœci, ocen¹ i przyznawaniem
kwalifikacji. Krajowy system kwalifikacji mo¿e siê sk³adaæ z kilku podsystemów i obejmowaæ krajowe ramy kwalifikacji.

Europejskie ramy kwalifikacji – s¹ wspólnym europejskim systemem odniesienia, który powi¹¿e krajowe systemy
i ramy kwalifikacji ró¿nych pañstw.

Krajowe ramy kwalifikacji – oznaczaj¹ narzêdzie s³u¿¹ce do klasyfikowania kwalifikacji na wyszczególnione wed³ug
przyjêtego zespo³u kryteriów poziomy osi¹gniêæ w uczeniu siê, które ma na celu integracjê i koordynacjê krajowych
podsystemów kwalifikacji oraz poprawê przejrzystoœci, dostêpnoœci, rozwoju i jakoœci kwalifikacji w odniesieniu do rynku
pracy i spo³eczeñstwa obywatelskiego.

DESKRYPTORY POZIOMÓW
Ka¿dy poziom ERK jest okreœlony przez zestaw deskryptorów wskazuj¹cych na efekty uczenia siê odpowiadaj¹ce

kwalifikacjom na tym poziomie w dowolnym systemie kwalifikacji. ERK obejmuj¹: kszta³cenie ogólne, kszta³cenie i szkolenia
zawodowe, kszta³cenie wy¿sze oraz edukacjê osób doros³ych. Z zasady ka¿dy z 8 poziomów powinien byæ mo¿liwy do
osi¹gniêcia poprzez wiele rozmaitych œcie¿ek edukacji, zatem mamy w tu znacz¹ce otwarcie na edukacjê pozaformaln¹.

W ERK podane s¹ trzy grupy deskryptorów,
a mianowicie:

a) Wiedza, która w kontekœcie ERK:
- mo¿e byæ teoretyczna lub faktograficzna,
- oznacza efekt przyswajania informacji

poprzez uczenie siê jest zbiorem faktów,
zasad, teorii i praktyk powi¹zanych z dziedzin¹
pracy lub nauki.

b) Umiejêtnoœci, które w kontekœcie ERK mog¹
byæ:

- kognitywne (zastosowanie myœlenia
logicznego, intuicyjnego i kreatywnego),

- oraz praktyczne (zwi¹zane ze sprawnoœci¹
manualn¹ i korzystaniem z metod,
materia³ów, narzêdzi i instrumentów);
a oznaczaj¹ zdolnoœæ do stosowania wiedzy
i korzystania z know-how w celu
wykonywania zadañ i rozwi¹zywania
problemów.

c) Kompetencje (inne kompetencje, postawy?),
które w kontekœcie ERK:

- okreœla siê w kategoriach odpowiedzialnoœci
i autonomii,

- oznaczaj¹ udowodnion¹ zdolnoœæ
stosowania wiedzy, umiejêtnoœci i zdolnoœci
osobistych, spo³ecznych lub
metodologicznych okazywan¹ w pracy lub
w nauce oraz w karierze zawodowej
i osobistej.

Deskryptory zosta³y przygotowane w celu ujêcia
pe³nego spektrum efektów uczenia siê, bez w wzglêdu
na kontekst edukacyjny czy instytucjonalny: od
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kszta³cenia podstawowego po poziom studiów doktoranckich. Pomiêdzy tymi punktami skrajnymi powinny byæ ulokowane
poziomy kszta³cenia ogólnego i przygotowuj¹cego do zawodów. Zatem deskryptory dotycz¹ i kszta³cenia formalnego
i pozaformalnego, pocz¹tkowego i zaawansowanego, ustawicznego i doskonalenia doœwiadczeñ zawodowych.

Deskryptory s¹ tak sformu³owane, aby wyraŸnie odró¿niæ cechy kszta³cenia na poziomie ni¿szym od tych na poziomie
wy¿szym i ukazaæ postêp w kategoriach zmian (np. z³o¿onoœci wiedzy). Za³o¿eniem uk³adu deskryptorów do poziomów
jest to, ¿e efekty uczenia siê na danym poziomie zawieraj¹ w sobie efekty uczenia siê na poziomie ni¿szym. Nie jest to
zapisane explicité w deskryptorach, lecz zawarte w domniemaniu.

Warto spojrzeæ na przyk³adowe zapisy deskryptorów poziomów (patrz: tabela).
W Polsce nie podjêto jeszcze decyzji, którym poziomom ERK przyporz¹dkowane zostan¹ poziomy edukacji krajowej.

Ka¿dy kraj ma swobodê w definiowaniu liczby poziomów w zgodzie z w³asnym systemem edukacyjnym, tradycjami,
potrzebami czy innymi czynnikami. Choæ wiêc w Polsce, na pierwszy rzut oka, oczywiste wydaje siê przypisanie
8 poziomów odpowiednio do szko³y podstawowej, gimnazjum, szko³y zawodowej, liceum, kszta³cenia policealnego, licencjatu,
magisterium i studiów doktoranckich, to decyzja o tym zostanie podjêta po dok³adnym rozpatrzeniu sekwencyjnoœci
wydawanych w naszym kraju œwiadectw i dyplomów oraz rozstrzygniêciu umieszczenia w ramach krajowych takich
form edukacji, jak np. studia podyplomowe (osobny poziom czy „miêdzypoziom” bez przypisanej sobie numeracji).

Warto powtórzyæ: do roku 2012 ka¿de wydawane oficjalnie œwiadectwo poœwiadczaj¹ce kwalifikacje powinno mieæ
adnotacjê wskazuj¹c¹ na jego po³o¿enie w krajowej, a przez to i w europejskiej ramie kwalifikacji. Dotyczyæ to bêdzie tak
samo œwiadectwa mistrzowskiego cukiernika, wydawanego przez odpowiedni cech np. w Radomiu, co dyplomu ukoñczenia
studiów podyplomowych w zakresie europejskiego prawa gospodarczego, wydawanego np. przez Kolegium Gospodarki
Œwiatowej SGH.

ERK A PROCES BOLOÑSKI
Proces boloñski wczeœniej ni¿ inne programy unijne podj¹³ prace nad ramami kwalifikacji do szkolnictwa wy¿szego

w Europie. (Uwaga: w Polsce w pracach nad tym zagadnieniem do szkolnictwa wy¿szego u¿ywane by³o uprzednio s³owo
„struktura” kwalifikacji, które lepiej oddaje wielowymiarowy i dynamiczny charakter systematyzacji kwalifikacji ni¿ „p³askie”
ramy. Terminologia oficjalnych dokumentów europejskich na razie wymusi³a ujednolicenie s³ownictwa ze wskazaniem na:
„ramy”, choæ sprawa nie jest jeszcze ostatecznie przes¹dzona.) Wedle zawartego w dokumentach z kwietnia 2008 r.
stwierdzenia: „Europejskie ramy kwalifikacji s¹ w pe³ni zgodne z ramami kwalifikacji europejskiego obszaru szkolnictwa
wy¿szego w myœl procesu boloñskiego. W szczególnoœci deskryptory w ERK na poziomach 5–8 odsy³aj¹ do deskryptorów
uzgodnionych w ramach procesu boloñskiego. Deskryptory ERK ró¿ni¹ siê od boloñskich jedynie tym, ¿e obejmuj¹ tak¿e
kszta³cenie i szkolenie zawodowe oraz kontekst pracy – na wszystkich poziomach – w³¹czaj¹c w nie poziomy najwy¿sze”.
Zarazem jednak w dokumentach wskazuje siê na rozbie¿noœci dotycz¹ce niektórych elementów obydwu systemów. Idzie
przede wszystkim o systemy ECTS i ECVET, których harmonizacja jest obecnie przedmiotem prac. Podobn¹ sytuacjê
mamy w kwestii zapewniania jakoœci (standardy ENQA i przygotowywane ENQAVET). Na razie zaleca siê uzgadnianie
tych struktur na poziomach krajowym.

KRAJOWE RAMY
Od ponad roku przy MNiSW pracuje grupa robocza przygotowuj¹ca projekt krajowych ram kwalifikacji szkolnictwa

wy¿szego bazuj¹cy na wytycznych boloñskiej struktury/ramy kwalifikacji. Projekt ten zostanie niebawem skierowany do
konsultacji w œrodowisku akademickim. Wyra¿am nadziejê, ¿e bêdzie im towarzyszyæ szeroka dyskusja tak¿e na ³amach
„Forum Akademickiego”.

Od paŸdziernika 2008 przy MEN pracuje zespó³ ekspercki przygotowuj¹cy projekt krajowych ram kwalifikacji zgodnych
z rekomendacj¹ na temat europejskich ram kwalifikacji ca³ej 8-poziomowej edukacji. Jego sk³ad reprezentuje trzy najwiêksze
obszary wydawania poœwiadczonych œwiadectw, dyplomów i certyfikatów (czyli kwalifikacji, wedle terminologii ERK):
oœwiatê, szkolenia zawodowe oraz szkolnictwo wy¿sze. To ostatnie reprezentowane jest przez cz³onków grupy pracuj¹cej
nad projektem MNiSW, co pozwoli na przeniesienie uzyskanych w niej rezultatów i niedublowanie prac, a tak¿e na
uzyskanie spójnego wyniku – zarysu polskich krajowych ram kwalifikacji.

Ewa Chmielecka

Prof. dr hab. Ewa Chmielecka, ekspert boloñski, cz³onek European Qualification Framework Advisory Group oraz The
Bologna Coordination Group for Qualifications Frameworks.
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